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ҚАҢҒЫБАС ИТ 
ҚАУІП ТУДЫРАДЫ

ҒАСЫР ДЕРТІ 
S.O.S 

Елдің қай аймағында болмасын 
бұралқы иттер көбейіп барады. 
Қоғамда «Жануарларға жауапкершілікпен 
қарау туралы» заңға байланысты үлкен 
резонанс болғанымен, түйткілдің түйіні 
тарқатылып, заңға өзгеріс енгізілер емес.

Музыкалық жас көрермен 
театрында драматург 
Мадина Омарованың S.O.S атты 
драмалық қойылымының премьерасы 
өтті. Қоюшы режиссері – 
Аман Ғұмаров. 

ЭНЕРГЕТИКА ИНФРАҚҰРЫЛЫМЫН 
ЖАҢҒЫРТУ МАҢЫЗДЫ

Мемлекет басшысы Энергетика министрі Алмасадам Сәтқалиевті 
қабылдады.ٶ

«Жетім көрсең жебей жүр» деп халқымыз бекер 
айтпаған. Тарихында талай нәубет, мехнат, зұл-
матты өткерген қазақ елі ата-анасыз қалған бала-
ларды аман сақтап, солардың арасынан шыққан 
хан, батыр, ғұлама, дарын иелерінің бағын ашты, 
ұлты мақтан тұтар ұланға айналдырды. Тағдыр 
теперішіне ерте түскен жетімектер қазіргі за-
манда да қамқорлыққа зәру. Елде 63 мыңға жуық 
жетім «Балалар үйінен» шығып қалып, «жетім-
бұрыш» жағалап жүр. Оларды баспанамен қамту 
мәселесі қаншалықты шешімін тапты?
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ТӨЛ ШАҢЫРАҚ – 
 ЖЕТІМ ЖҮРЕК ЖӘННАТЫ   

Президентке ведомство жұ-
мысының негізгі қорытындылары 
мен еліміздегі отын-энергети ка ке-
ше нін дамыту жоспары, сон дай-ақ 
мұ най-газ және энергетика сала-
ларындағы ірі жобалардың жүзеге 
асырылуы ж"нінде ақпарат берілді.

Қасым-Жомарт Тоқаевқа жы-
лы ту маусымының барысы және 
жылу-электрмен қамту бойынша 
ірі нысандардың жұмысы туралы 
баян далды.

Мемлекет басшысы жылыту 
мау сымын ерекше бақылауда ұс-

тау ды және энергетика инфра-
құры лымын жаңғыртуға қатысты 
жобаларды іске асыруды тапсырды.

Президент Қазақстандағы 
атом электр станциясының құры-
лы сын жеделдетудің маңызын 
атап "тті.

«РУХТАСТАР» СЫЙЛЫҒЫ: 
ҮЗДІК ЖАСТАР МАРАПАТТАЛДЫ

Елордада «AMANAT» партиясының «Жастар Рухы» жастар 
қанаты үздік волонтерлер мен белсенділерді марапат-
тады. Қоғамдық қызмет пен жастар саясатын дамытуға 
қосқан үлесі үшін берілетін республикалық «Рухтастар» 
жастар сыйлығы қатарынан үшінші жыл табысталып отыр. 
Салтанатты рәсімге Мәжіліс депутаттары, қоғам қайрат-
керлері мен жастар көшбасшылары қатысты.

«AMANAT» партиясының жастар қанатының кезектен тыс VI съе-
зінде Қазақстан Президенті Қасым-Жомарт Тоқаев жастар үшін үш 
маңыз ды басымдықты атап "тті – білімге ұмтылу, еңбекқорлық және 
пат риотизм. Сол кезде жастар қанатын трансформациялау бағдарлама-
сы қабылданды. Мемлекет басшысының реформалар бағытына жастар-
ды топтастырып, оларды қоғамдық қызметке ынталандыру мақсатында 
«Жас тар Рухы» жастар қанаты «Рухтастар» сыйлығын үшінші жыл 
қата рынан ұйымдастырып келеді.

(Жалғасы 3-бетте)
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Елордамыз Астананың көрікті жері 
Орталық саябақта шаңғы тебу 
маусымы ашылды. Шаңғы жарысы 
бірнеше жас ерекшеліктері 
бойынша 500 метр 
және 2,5 шақырым 
қашықтықта өтті.

ШАҢҒЫ МАУСЫМЫ АШЫЛДЫШАҢҒЫ МАУСЫМЫ АШЫЛДЫ
АСТАНАДААСТАНАДА

Орталық саябақтағы шаңғы-роллер жолы қала тұрғын-
дарының сүйікті орындарының біріне айналған. Қыс 
мезгілінде мұнда к"птеген спорт әуесқойлары жиналып, 
таза ауада уақыт "ткізеді. Ұйымдастырушылар алдағы 
уақытта да осындай шараларды тұрақты "ткізіп тұра-
тынын жеткізді.

Қысқы шаңғы маусымының ашылуына орай 
ұйымдастырылған жарыстың алғашқы сайы-
сына 11 жасқа дейінгі балалар қатысты. Олар 
500 метр қашықтықта жарысып, жылдамдығы 
мен т"зімділігін сынады. Ал 12 жастан асқан-
дар 1 шақырымға жүгірді. Жүзден жүйрік 
шыққандардың қатарында 6-сынып 
оқушысы Айдарбек Абылайхан да бар.
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АҚПАРАТ

Электр энергиясын �ндіру 
үшін 5 259 МВт-қа дейін жаңа 
қуаттарды іске қосу бойынша 15 
жобаны іске асыру, сондай-ақ 
жұмыс істеп тұрған 14 нысанды 
ж�ндеу және реконструкциялау 
жоспарланып отыр. Жүргізілген 
жұмыстар нәтижесі бойынша 
қуаттылық 7,3 ГВт-қа артады 
деп болжануда, қолданыстағы 
активтерді жаңарту тозудың орта 
есеппен 15%-ға т�мендеуіне 
әкеледі. Жаңғырту барысында 
86 мың шақырым коммуналдық 
желілерді қамту жоспарланып 
отыр.

Премьер-Министрдің орын-
басары Қанат Бозымбаев энер-

гетикалық және коммуналдық 
секторлардағы �зекті мәселелер 
республика бойынша ж�ндеу 
қуатын арттыру және желілердің 
тозу деңгейі 65-70%-дан аса-
тын �ңірлерге баса назар аудару 
арқылы шешілетінін баяндады.

Ұлттық жобада импортқа 
тәуелділікті т�мендету және жаңа 
жұмыс орындарын ашу үшін 
отандық �неркәсіпті қолдауға 
ерекше назар аударылды. Эко-
номиканың аралас салаларын, 
соның ішінде металлургияны, 
�ңдеу �неркәсібін және басқа 
да саланы дамытуды ынталан-
дыратын 27 жаңа �ндіріс салу 
жоспарлануда.

Премьер-Министр Ұлттық 
экономика министрлігіне мүдделі 
мемлекеттік органдармен және 
ұйымдармен бірлесіп, Ұлттық 
жоба бекітілгеннен кейін оның 
сапалы іске асырылуын қамта-
масыз етуді тапсырды. <неркәсіп 
және құрылыс министрлігінің 
алдына ТКШ �німдерін �ндіретін 
отандық кәсіпорындардың то-
лық жүктемемен жұмыс істеуіне 
жағдай жасау міндеті қойылды. 

Кеңес қорытындысы бойын-
ша Энергетикалық және комму-
налдық секторларды жаңғырту 
ж�ніндегі ұлттық жоба тәсілдері 
мақұлданды.

КОММУНАЛДЫҚ СЕКТОРДЫ 
ЖАҢҒЫРТУ ЖОБАСЫ 
МАҚҰЛДАНДЫ
Премьер-Министр Олжас Бектенов Мемлекет басшысының 
еліміздің тұрғын үй-коммуналдық шаруашылығын жаңғырту жөнінде-
гі тапсырмасының орындалуы бойынша кеңес өткізді. «Энергетикалық 
және коммуналдық секторларды жаңғырту» ұлттық жобасы инженерлік 
желілердің апаты мен тозу деңгейін төмендетуге, коммуналдық қызмет-
тердің сапасы мен сенімділігін арттыруға бағытталған.

Іс-шара барысында Мәулен Aшімбаев жақын 
күндері сенаторлардың �ңірлерге сапарлары баста-
латынын атап �тті. Осыған байланысты ол барлық 
мүдделі тараптың кешенді к�зқарасын талап ететін 
жұмыстың негізгі бағыттары мен міндеттеріне 
тоқталды.

«Депутаттардың �ңірлерге сапарының басты 
мақсаты – азаматтарды алаңдатып отырған �зекті 
мәселелерге баса назар аудару және сол проблема-
лардың оң шешілуіне атсалысу. Сапар кезінде шалғай 
елді мекендердің тұрғындарымен, қарапайым еңбек 
адамдарымен және шаруалармен кездескен абзал. 
Кездесулер барысында елімізде жүргізіліп жатқан ре-
формалардың маңызын және Парламент қабылдаған 
заңдардың негізгі ережелерін де жан-жақты түсіндіру 
қажет», – деді Сенат Т�рағасы.

Сондай-ақ депутаттар Сенат отырысының күн 
тәртібін бекітті. Соған сәйкес алдағы бейсенбіде бо-
латын жылдың қорытынды отырысында сенаторлар 
«Қазақстан Республикасының кейбір заңнамалық 
актілеріне мемлекеттік қызмет мәселелері бойынша 
�згерістер мен толықтырулар енгізу туралы» заңды 
қарайды. Сонымен бірге «Қазақстан Республикасы-
ның Aкімшілік құқық бұзушылық туралы кодексіне 
�згерістер мен толықтырулар енгізу туралы» заң да 
қаралады. Заң арқылы қоғамдық жұмыстарға тарту 
түрінде әкімшілік жаза енгізіледі және оны орындау 
тетігі айқындалады.

Бұдан басқа бюро отырысында Мәжілістен 
келіп түскен заңдар жұмыс үшін Сенаттың тұрақты 
Комитеттеріне б�лініп берілді.

СЕНАТОРЛАР 
ӨҢІРЛЕРГЕ БАРАДЫ
Сенат Спикері Мәулен Әшімбаевтың төрағалығымен палата бюро-
сының отырысы өтті. Онда 26 желтоқсан күні өтетін Сенат отыры-
сының күн тәртібі бекітілді және депутаттардың өңірлерге баратын 
сапарларына қатысты мәселелер талқыланды.

Отырысты ашқан Альберт Рау Мемлекет басшы-
сы алдағы үш жылда жалпы ішкі �нім құрылымын-
дағы к�лік-логистика саласының үлесін кемінде 9 
пайызға дейін ұлғайту, саланы елдің экономикалық 
дамуының қозғаушы күштерінің біріне айналдыру 
міндетін қойғанын атап �тті.  

Марат Қарабаев батыс пен шығыс арасындағы 
жүк айналымы 216 млн тонна, ал солтүстік-оңтүстік 
бойынша 206 млн тоннаны құрайтынын, ақша 
айналымы 1 трлн АҚШ долларынан асатынын айт-
ты. Аталған жүк к�лемінің 93 пайыздан астамы су 
к�лігімен, 4 пайызы теміржолмен тасымалданады.

– Қазір қарқынды дамып келе жатқан 2 �зекті 
транзиттік дәліз бар. Біріншісі – Транскаспий 
халықаралық к�лік бағыты. Оның �ткізу қабілеті                   
6 млн тоннаны құрайды. Дәліздегі тасымал к�лемі 
соңғы 4 жылда 800 мың тоннадан 4,1 млн тоннаға 
дейін к�бейді. Осы уақыт ішінде жүктерді жеткізу 
мерзімі 58-60 күннен 13-15 күнге дейін қысқарды. 
Екіншісі – Солтүстік–Оңтүстік халықаралық к�лік 
дәлізі. Жүк к�лемінің негізгі үлесі Ресейде қалыпта-
сып, Парсы шығанағындағы елдерге тасымалдауға 
арналған. Жалпы, �ткізу қабілеті жылына 10 млн 
тоннаны құрайды, – деді М.Қарабаев.

Ел аумағында 13 халықаралық дәліз жұмыс істеп 
тұр, оның бесеуі теміржол және сегізі автомобиль 
жолдарына тиесілі. Осы бағыттар арқылы был-
тыр 32 млн тонна транзиттік жүк тасымалданған. 
Министр 2030 жылға қарай тасымалдау к�лемін 
74 млн тоннаға жеткізіп, 2,3 есеге арттыру міндеті 
тұрғанын айтты. 

– Биыл 1 401 шақырым жол ж�ндеуден �тті. 
Тасымалдарды үзбеу және магистралді теміржол-
дардың қуаттылығын арттыру үшін Мемлекет бас-
шысының тапсырмасы аясында 2029 жылға дейін 
11 мың шақырым теміржол учаскелеріне ж�ндеу 
жұмыстары жүргізілмек. Оның 2 800 шақырымында 
тиісті жұмыстар аяқталды, – деді К�лік министрі.

Министрлік жолаушылар тасымалын дамыту 
бойынша да жұмыстарды жалғастыруда. Марат Қа-
рабаевтың айтуынша, 2030 жылға қарай транзиттік 
жолаушылар санын 1 млн 500 мыңға, әуежайлардың 
жүк тасымалдау қуатын жылына 730 мың тоннаға 
дейін және ұшақтар паркін 119 бірлікке толықты-
ру есебінен тасымалдау қуатын 2,2 есеге арттыру 
жоспарланған.

Мәжіліс депутаты Нұртай Сабильянов қосымша 
баяндамасында Мемлекет басшысы 2029 жылға 
дейін 4 мың шақырымнан астам автомобиль жолын 
сапалы түрде реконструкциялауды тапсырғанын 
еске салды. Оның с�зінше, жергілікті жолдардың 
тек 31 мың шақырымына (44 пайыз) асфальт-бетон 
жабыны т�селген. Ал қалған 39 мың шақырымына 
(56 пайыз) қиыршық, ұсақ тастар мен топырақ 
т�селген.

– «Қалбатау – Майқапшағай» тасжолын ж�н-
деу 2019 жылдан бері бес жылға жуық уақыт жүр-
гізіліп келеді. Бірақ ж�ндеу жұмыстары әлі күнге 
дейін аяқталған жоқ. Ұзындығы 412 шақырым 
болатын республикалық маңызы бар «Қызылорда 
– Жезқазған» автожолы ең үлкен мәселе болып 
отыр. Осы учаскені ж�ндеу жұмыстарын аяқтауды 
жеделдету керек. Министрлік осы мәселелерді 
шешу ж�нінде шаралар қабылдауы қажет, – деді 
Н.Сабильянов.

Сондай-ақ депутат әуек�лігі саласында әуе-
жай жабдықтарының, техникалық құралдары мен 
инфрақұрылымының ескіруі, авиаотын құнының 
жоғары болуы, тиімсіз жоспарлау және ұшақтар-
дың жетіспеушілігі мәселелері бар екеніне назар 
аударды. 

Жиынға қатысушылар баяндамашыларды 
тыңдаған соң тақырыпты талқылап, нақтылау 
сұрақтарын қойды. Депутаттардан б�лек «Қа-
зақстандық жүк теміржол тасымалдаушылары 
қауымдастығы» �зін-�зі реттейтін ұйымы» ЗТБ 
бас директоры Рания Сараева, «Қазақстанның 
азаматтық авиация қауымдастығы» заңды тұлғалар 
бірлестігінің �кілі Ерлан Оспанов с�з с�йледі. 

Депутаттар «Жезқазған–Бейнеу» және «Бей-
неу–Түркіменстан шекарасы» бағыттарының қазіргі 
жүктемесі мен тиімділігі, елден �тетін транзитті жүк 
к�ліктері мен айналма жол, рұқсат бланкілерін беру 
кезіндегі сыбайлас жемқорлық тәуекелдері, тасы-
малдаушыларға арналған экологиялық стандарттар 
және әуе тасымалындағы кедергілер, автомобиль 
және теміржол бойында интернеттің қолжетімді 
болуы, сондай-ақ жол бойындағы антенналық 
діңгек құрылымдарының құрылысы, к�лік ин-
фрақұрылымын жаңарту шаралары және басқа да 
мәселелерді к�терді. 

 Жиын соңында Альберт Рау к�лік-логистика-
лық әлеуетті дамыту Қазақстан экономикасы үшін 
жылдар бойғы басым бағыттың бірі болып отырға-
нын ерекше атап �тті.

– Осы жылдар ішінде мемлекет тарапынан бұл 
салаға қыруар қаржы б�лінді. Қазақстан–Қытай 
шекарасында бізде іс жүзінде ешқандай �ткел 
болған жоқ, порттар дамымады. Мұның барлығы 
мемлекеттен миллиардтаған инвестицияны қажет 
етті. Олар ел экономикасы үшін қызмет етуі қажет 
екенін бүгін депутаттар баса айтты. Сонымен қатар 
біз енді кез келген жағдайда мемлекеттік бюджетке 
жүгінбей, к�лік-логистика саласына жеке инвести-
ция салудың барлық мүмкіндігін қарастыруымыз 
керек, – деп түйіндеді с�зін Мәжіліс т�рағасының 
орынбасары.

Ол Үкімет сағатында мазмұнды пікірталас болға-
нын, депутаттардың барлық сұрағы мен ұсыныстары 
Үкіметке жолданатынын айтты.

КӨЛІК-ЛОГИСТИКАЛЫҚ 
ӘЛЕУЕТТІ ДАМЫТУ ӨЗЕКТІ
Мәжілісте елдің көлік-логистикалық әлеуетін дамыту туралы 

Үкімет сағаты өтті. Отырысқа вице-спикер Альберт Рау жетекшілік 
етіп, саланың жай-күйі туралы Көлік министрі Марат Қарабаев 
баян дады. 

Кәмила ЕРКІН

Осы жылдың желтоқсан айының 
басынан бастап еліміздің өңір-
лерінде 250-ден астам ауыл шар-
уашылығы жәрмеңкесі өтті, оған 
миллионға жуық азамат қатысты.

Мұндай деректер вице-премьер Серік Жұ-
манғариннің т�рағалығымен �ткен негізгі азық-
түлік �німдерінің бағасын тұрақтандыру ж�ніндегі 
кеңесте айтылды. Сауда және интеграция бірінші 
вице-министрі Айжан Бижанова атап �ткендей, 
жәрмеңкелерді �ткізу тұрғындар арасында жоғары 
сұранысқа ие болуда, әкелінетін �нім к�лемі то-
лығымен сатылып жатыр.

Жәрмеңкелермен қатар �ңірлердегі сауда 
с�релеріне тұрақтандыру қорындағы к�к�ністер 
шығарылуда. Ауыл шаруашылығы вице-министрі 
Ермек Кенжеханұлының айтуынша, тұрақтандыру 
қорындағы 9,2 тонна картоп, 2,6 тонна сәбіз, 2,8 
тонна пияз бен 2,1 тонна қырыққабат сатылған. 
Сондай-ақ кеңесте әр �ңірдің қажеттілігін ескере 
отырып, алдағы мамыр айына дейін қорлардағы 
к�к�ністерді сату кестесі ұсынылды.

<ткен аптаның қорытындысы бойынша әлеу-
меттік маңызы бар азық-түлік �німдері бағасының 
орташа �су индексі – 0,1%-ды, ал жыл басынан – 
1,1%-ды құрады.

ЖӘРМЕҢКЕ ӨНІМДЕРІ 
СҰРАНЫСҚА ИЕ
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«АМАNАТ» партиясының Батыс 
Қазақстан облысы бойынша 2023-2027 
жылдарға арналған сайлауалды бағдар-
ламасын іске асыру ж!ніндегі Жол кар-
тасында т!рт басым бағыт бойынша биыл 
104 іс-шараны іске асыру жоспарланған. 
Депутаттардың есебінен байқағанымыз, 
осы шаралардың 50 пайызы орындалыпты. 
Қалғаны жылдың аяғына дейін жүзеге 
асады.

«AMANAT» партиясының БҚО филиалы 
сайлауалды бағдарламаны орындауда негізгі 
т!рт тармаққа басымдық беріп отыр. Бұлар: 
біріншіден, халықтың кірісін к!бейту, 
екіншіден, !мір сапасын арттыру, үшіншіден, 
!мір сапасын жақсарту жолы, т!ртіншіден, 
экологиялық жағдайды жақсарту. Міне, 
осы т!рт бағыт бойынша орындалған 
жұмыстар баяндалды. 

– «Кірістерді арттыру» бағыты бойынша 
16 мыңнан астам жұмыс орны ашылып, ол 
жерге 9 622 адам тұрақты жұмысқа орналасты. 
2024 жылы 24,3 млрд теңгеге 15 инвес ти ция-
лық жоба ашуды жоспарлап отырмыз. Ол 
жерде 1 027 адам тұрақты жұмыс істейтін 

болады. Бұдан б!лек, кәсіпкерлікті дамыту 
ж!ніндегі ұлттық жоба шеңберінде 710 кә-
сіп кердің жобасы қолдау тапты. Жол карта-
сының «<мір сапасын арттыру» атты екінші 
бағыты бойынша 465,4 мың шаршы метр 
тұрғын үй пайдалануға беріліп, 4 092 азамат 
тұрғын үймен қамтамасыз етілді. 2024 жылы 
облыстық маңызы бар автомобиль жолдарын 
ж!ндеуге 19,9 млрд теңге қарас ты рылып, 
оған ұзындығы 95,5 шақырым жол ды ж!ндеу 
бо йынша 9 жоба іске асырылды. Бүгінде 
об лыс жолдарының 62,5 шақырым асфальт-
бетон жабыны т! селді, – деп атап !тті мәс-
лихат депуттарының алдында есеп берген 
БҚО Стратегия және экономикалық даму 
басқармасының басшысы Бибігүл Қонысбаева. 

Сайлауалды бағдарламада айтылған 
!мір сапасын жақсарту тармағы бойынша 
да облыста біраз шаруа шешілген. Атап 
айтсақ, биылдың !зінде 16 мектепке дейінгі 
ұйым ашылыпты. Бұдан б!лек, 8 мектептің 
құрылысы жоспарланып, биылға соның 
екеуі қолданысқа берілген. Денсаулық 
сақтау саласында осы жылы «Ауылдық 
денсаулық сақтауды жаңғырту» жобасы 
аясында 12 медициналық нысанның 
құрылысы жоспарланған, бүгінде 9 нысан 
пайдалануға беріліп, 13 нысанға күрделі 
ж!ндеу жүргізіліпті. 

– Жол картасының т!ртінші бағыты – 
«Экологиялық жағдайды жақсарту» бойынша 
орман алқабын аттыруды к!здеп отырмыз. 
Осы бағытта 2024 жылға 3,9 мың гектар 
аумақта 14,9 млн түп ағаш отырғызу жос-
парланды және қазіргі таңда 2 087 гектар 
аумақта ағаш егу және 1 155 гектар аумақта 
толықтыру жұмыстары жүргізіліп, 8,1 млн 
түп ағаш екпелері отырғызылды. Облы-
сымызда су тасқыны орын алуына байла-
нысты жарияланған т!тенше жағдайға 
сәй кес ағаш отырғызуға дайындалған жер 
учаскелері және облыстың 8 тұқымбағының 
6-ы Жайық !зені қойнауының жайылуына 
байланысты су астында қалды. Сол себепті 
бұл тұқымбақтардағы !ткен жылдардың 
екпелері және 2023 жылы себілген орман 
тұқымдары шықпай қалған болатын. 
Сонымен бірге, Жол картасының 2024 
жылғы 12 іс-шарасының орындалмау 
тәуекелі бар екенін атап !темін. Мұның 
себебі – биылғы к!ктемгі су тасқыны. Т!-
тенше жағдай салдарынан зардап шеккен 
нысандарды қалпына келтіру жұмыстарына 
құрылыс мекемелерінің барлық адам 
ресурстары және құрылыс техникаларының 
бағытталуына байланысты кейбір к!рсет-
кіштің орындалмау қаупі бар, – деп атап 
!тті Бибігүл Қонысбаева.

Сонымен қатар биыл спорт және мә-
де ниет саласында да біраз жұмыс ат қа-
рылғаны айтылды. Атап айтсақ, мәдениет 
саласында т!рт бірдей нысанға күрделі 
ж!ндеу жүр гізілген. Ал спортта екі ны-
санның күрделі ж!ндеуі аяқталып отыр. 
Жиын соңында «АМАNАТ» партия сының 
БҚО мәслихат депутаттары елге берген 
уә дені орын дау мақсатында әлі талай 
жос парлы іс тер күтіп тұрғанын айтты.

ДЕПУТАТТАР ЕСЕП БЕРДІ

Батыс Қазақстан облыстық мәслихатында «АМАNАТ» партия-
сынан сайланған депутаттар кезекті есебін берді. Олар 2023-
2027 жылдарға арналған сайлауалды бағдарламаның іске асы-
рылу барысы туралы айтты. Онда көрсетілген мақсаттарға жету 
үшін Жол картасы жасақталған еді. Сол Жол картасы аясында 
атқарылған іс-шаралар мен орындалған уәделер туралы сөз 
қозғалды. Депутаттардың есебін облыс әкімі Нариман Төреға-
лиев тыңдады.

Жанат ҚАЙЫРҒОЖИНА,
Батыс Қазақстан облысы

(Басы 1-бетте)

«AMANAT» партиясының Атқарушы 
хатшысы Дәулет Кәрібек құттықтау с!зінде 
елде жастарды қолдауға, олардың әлеуетін 
ашуға, кәсіби !суіне жағдай жасауға және 
білім сапасын арттыруға бағытталған 
жүйелі шаралар жүзеге асырылып жатқанын 
атап !тті.

«Cділетті Қазақстан білімді әрі еңбекқор 
жастардың күшімен құрылады. Сондықтан 
Президент Қасым-Жомарт Тоқаев әр 
Жолдауында жастарға ерекше назар 
аударады. «AMANAT» партиясы жастар-
ға әрдайым қолдау к!рсетіп, олардың 
еңбегін бағалайды. Біздің жастарымыз 
мақтануға тұрарлық! Ел үшін қиын-қыстау 
кезеңдерде – пандемия, !рт, су тасқында-
ры кезінде дәл осы жанашыр жас 

патриоттар алдыңғы шепте болып, халық-
қа к!мек к!рсетті. Ең прогрессивті идея-
лар, инновациялық шешімдер мен 
креатив ті жобалар біздің партия бел  сен-
ділеріміздің қолынан шығады. «Рухтас-
  тар» – бұл Қазақстанның дамуына зор 

үлес қосып жүрген жас к!шбасшылар 
қа уым дастығы», – деп атап !тті ол.

Сонымен қатар «Рухтастар» сыйлығы 
!здерін дәлелдеген белсенділер мен волон-
терлерді ынталандырып қана қоймай, 
олардың үлгісін !зге жастарға к!рсетіп, 
жаңа жетістіктерге шабыттандырады және 
ортақ мақсаттарға біріктіреді.

«Рухтастар» сыйлығы – бұл жай ғана 
марапат емес. Бұл – болашақтың жарқын 
болуын армандап қана қоймай, сол үшін 
күнделікті еңбек етіп жүрген жастарға алғыс 
білдіру мүмкіндігі. Cр жеңімпаз – қайсар-
лықтың, табандылықтың және айнала-
сындағы әлемді жақсы жағына !згертуге 
деген шынайы ұмтылыстың үлгісі. Мұндай 
жастар кез келген жағдайда – су тасқынынан 
зардап шеккендерге к!мек к!рсетуде болсын 
немесе инновациялық жобаларды жүзеге 

асыруда болсын, к!шбасшы болуға және 
қоғамға қолдау к!рсетуге дайын. Бұл сыйлық 
бізді ортақ мақсат – Cділетті Қазақстанды 
құру жолында бірігуге шабыттандыра-
ды», – деді «Жастар Рухы» жастар қанатының 
т!рағасы Акерке Искандерова.

Биыл байқауға 18 бен 35 жас аралы-
ғындағы жастардан 500-ге жуық !тінім 
түсті. Іріктеу бірнеше кезеңнен тұрды: 25 
қарашадан 5 желтоқсанға дейін !тінімдер 
«Жастар Рухы» ресми сайтында қабылданып, 
кейін республикалық конкурс комиссия-
сының қарауына жіберілді. Жеңімпаздарға 
статуэткалар, дипломдар және арнайы 
сыйлықтар табыс етілді.

«Қайсар» жыл батыры номинациясымен 
Астана қаласы 24-ші мамандандырылған 
!рт с!ндіру б!лімінің б!лімше командирі 
Елдар Қанафиянов марапатталды. Ол биыл 
Қостанай облысы Тобыл қаласында су 
тасқыны кезінде эвакуация және құтқару 
жұмыстарын ұйымдастырды. Кейін Батыс 
Қазақстан облысына к!мекке барып, 
тұрғындарды және үй жануарларын құтқару 
жұмыстарын жүргізді. 

«Нұрлы ақыл» үздік жас ғалым 
аталымына ғылыми ізденістерін жетілдіру 
үшін Алматы облысы әкімінің грантын 
ұтып, зертханасын ашқан Мағжан Ысқақов 
лайық деп танылды. Ол !зінің ғылыми 
еңбегінде арнайы пластик ыдыстардың 

үстіне гидропоникалық әдіспен дәнді 
дақылдарды !сіріп, жоғары !німділікке 
қол жеткізген. 

«У.Қантаева атындағы Мойнақ СЭС» 
АҚ !ндірістік-техникалық б!лімінде режимдік 
мәселелер бойынша инженері Сұлтан Cукен 
автоматтандыру және цифрландыру 
жобаларын әзірлегені үшін «Ыстық қайрат» 
еңбек адамы марапатын алды.

«Бұл жобаны жүзеге асыру арқылы біз 
электр стансасының жұмысының тиімділігін 
арттырып қана қоймай, заманауи техно-
логиялардың мүмкіндіктерін толық пайда-
лануға мүмкіндік аламыз. Осы еңбегім 
еленіп, «Ыстық қайрат» аталымында 
жеңімпаз болу – мен үшін үлкен мәртебе. 
Бұл маған әрі қарай да талмай еңбек етуге 
зор жігер береді», – деді ол.

«Жылы жүрек» жыл еріктісі атағына 
Қостанай !ңірлік университетінің 3-курс 
студенті Есімхан Cмірғалиев пен М.<темісов 
атындағы Батыс Қазақстан университетінің 
4-курс студенті Дархан Қуатов лайық деп 
танылды.

«Жылдың әлеуметтік жобасы» номи-
нациясында «CERO.KZ» жобасының 
авто ры Ясса Танир жеңімпаз атанды. Оның 
жобасы қоршаған ортаның жағдайын 
бақылау үшін экологиялық патрульдер 
құруды, қалдықтарды қабылдау және қайта 
!ңдеу пункттерін ашуды, сондай-ақ табиғатты 
қорғауға бағытталған басқа да шараларды 
қамтиды.

Ал «Белсенді рухтас» жыл белсендісі 
номинациясы бойынша әр аймақтық 
филиалдан 20 белсенді жас марапатталды.

Сонымен қатар «Жастар Рухы» жастар 
қанатының ең үздік б!лімшесі ретінде 
Л.Гумилев атындағы Еуразия ұлттық уни-
верситеті мен Қызылорда қаласындағы 
б!лімшелер танылды. Ал «Үздік филиал» 
атағын Түркістан және Қарағанды облыс-
тарындағы жастар қанатының филиалдары 
б!лісті.

«РУХТАСТАР» СЫЙЛЫҒЫ: 
ҮЗДІК ЖАСТАР МАРАПАТТАЛДЫ

Айнұр Мұхамедиярованың айтуынша, 
орталықтың ашылуы шағынаудан тұр-
ғындары үшін к!птен күткен оқиға болды.

«Екінші Павлодар тұрғындары зама-
науи балалар орталығына мұқтаж екенін 
бұрыннан айтып келген. Бұл уәденің 
орындалғанын к!ру қуантады. Енді жас 
ұрпақтың білім алып, дамып, пайдалы 
уақыт !ткізе алатын орны бар», – деп 
атап !тті ол.

«Алтын Сақа» орталығы балаларға 
қосымша білім беру үшін заманауи база 
ұсынады. Мұнда IT-студия, робототехника 
үйірмелері, шығармашылық, спорттық 
және музыкалық бағыттағы секциялар 
жұмыс істейді. Шеберханаларда темір 
ұсталығы, ағаш ұсталығы және тігін ісі 
бойынша сабақтар !ткізіледі. Балаларға 
қолайлы болу үшін буфет те қарастырылған.

Орталық басшысы Саян Мұқановтың 
айтуынша, мекеменің жобалық қуаттылығы 
5000 баланы қамтиды. Қазір орталыққа 

Екінші Павлодар мен қаланың басқа да 
аудандарынан 1000-нан астам бала келеді.

«Облыс басшылығының қолдауымен 
ғимаратқа қайта ж!ндеу жүргізіліп, ол 
жаңа !мірге ие болды. Бүгінде біз шағын-
ауданның сабақтан тыс уақыттағы қажет-
тіліктерін толық қамтамасыз етіп отыр-
мыз», – деді Саян Мұқанов.

Орталыққа 6 жастан бастап колледжді 
аяқтағанға дейінгі балалар қабылданады. 
Мұндағы барлық 17 оқу бағыты тегін, бұл 
әр отбасы үшін білім алуды қолжетімді 
етеді. Жақын арада жаңа секцияларды 
дамыту, байланыс спорт түрлері, мектепке 
даярлық, шет тілдері мен мемлекеттік 
тілді оқыту  жоспарда бар.

Ерекше назар жергілікті тұрғындарды 
жұмыспен қамтуға аударылған. Орталықтың 
негізгі қызметкерлері — жақын маңдағы 
к!шелердің тұрғындары, ал педагогикалық 
құрамы қаланың әртүрлі ауданынан келген 
мамандармен толықтырылған.

23 желтоқсан күні «AMANAT» партиясының мүшелері, атап айт-
қанда, партияның Павлодар облыстық филиалы атқарушы хат-
шысының міндетін атқарушы Айнұр Мұхамедиярова, облыс-
тық мәслихат депутаттары және «AMANAT» фракциясының 
мүшелері Асылбек Туғанбай мен Света Абдраманова «Алтын 
Сақа» инновациялық шығармашылық орталығында болды. 
Бұл бірегей орталық бұған дейін қосымша білім беру мекеме-
лері болмаған Екінші Павлодар шағынауданында ашылған.

«АЛТЫН САҚА» 
ОРТАЛЫҒЫНА БАРДЫ
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МӘСЕЛЕ

Республикалық бірыңғай тұрғын үй 
кезегі жүргізілетін Kezekte.kz 
пор    та лының дерегінше, дәл қазір 
Қа зақ стан бойынша 651313ٶ адам 
мем ле кет тік тұрғынжайға зәру 
азамат тар дың тізімінде тұр. Оның ішінде 
жасы 18-ден асқан жетім және ата-ана сы-
ның қамқорлығынсыз қалған 
ба ла лардың саны – 61187ٶ.

Айхан ШӘРІП  

ТІЗІМДІ ЖЕТІМНЕН 
ТАЗАРТҚАНДА НЕ ҰТАДЫ?

Тағдырдан таяқ жеген жаны 
жа ралы жетімдердің есейген-

де кейбір арсыз шенеуніктен қиянат 
к�р уінің оқиғалары тіркелген. Мы-
са лы, бірқатар �ңірде атқамінер-
лердің әлеуметтік аз қамтылған от-
ба сыларды баспанамен қамту к�р-
сеткішін жақ сар ту, жоғарыға к�ркем 
есеп ұсыну үшін қамқор болар қор-
ғаны, сүйенер еш тірегі жоқ жетім 
ба лаларды бас па на кезегінен заңсыз 
шы ғарып тас таған деректері кез де-
седі. 

Ел басшылығы тапсырмасымен 
мұн дай сорақы тірліктерге жауапты 
құ рылымдар 2022 жылы тексеріс 
жүр гізуге тиіс болды. Сол жылы күзде 
сол тұс тағы Индустрия және инфра-
қ ұ   р ы  л ы м д ы қ  д а м у  м и н и с т р і 
Қ.(скен  баев бұл міндеттің орындала-
тынына журналистер алдында уәде 
етті.

– Бұл мәселе бойынша міндетті 
түр де тексеру жүргіземіз. Елімізде 
ке зекке тұру цифрландырылған. 
Жер гілікті атқарушы органдардың 
ке   зекке қатысты барлық әрекеті қа-
да ғаланады. Адам кезектен шыққанда 

бол  ған күмәнді әрекеттерді элек-
т рон ды жүйе арқылы ауқымды тек-
серу ді тапсырдым. Жыл соңына 
дейін үй кезегінен заңсыз шығаруға 
қа тысты деректер тексеріледі. Заң 
бұзу деректері анықталса, онда кінә-
лі лер тиісті жазасын алады, – деген 
еді Қ.(скенбаев.

Содан бері екі жылдан астам 
уа қыт �тті, екі Үкімет ауысты. 

«Ау қымды тексерістің» қоры тын ды-
сы сол бойы жарияланбады. Шектеу 
қойылмаған жерде шектен шығу бо-
лары с�зсіз. Кесірлі тәжірибе жалғас-
қан к�рінеді.

Мысалы, Павлодар облысында ұл 
ба ла 2009-2016 жылдары жетім ба ла-
ларға арналған мектеп-интернатта 
тәр     биеленген. Осы кезеңде ол Пав-
ло дар қаласында мемлекеттік тұрғын 
үй қорынан баспана алу кезегіне 
қойы лады. Кәмелет жасқа толғаннан 
кейін ол аталған мекемеден шығып 
қа лады. Жігіт амалсыз қалада құр-
қыл тайдың ұясындай ғана ескі бас-
пананы жалға алып, соны паналаған. 
Жұ мыс іздеп бармаған жері, баспаған 

тауы қалмаған, барлығында жұмыс 
беруші бір анықтаманы талап еткен. 

Содан жұмысқа орналасу үшін 
об лысқа қарасты Екібастұздағы та-
ны сының үйіне уақытша тіркеуге 
тұ ра ды. Алайда �зі ол қалада тұрақты 
тұр маған. Бұл мәліметті шенділер 
ба   задан байқап қалыпты. Содан қа-
ла лық тұрғын үй комиссиясы «басқа 
ел ді мекенге тұрақты тұруға кетіп 
қал ғанына байланысты» деп, жетімді 
Пав лодардағы баспана кезегінен 
алып тастау туралы шешім қабыл да-
ған.

Жігіт енді осы шешімнің күшін 
жой  ғызу үшін еңселі кеңселердің та-
бал дырығын тоздырады. Павлодарда 
тұрақты тұрып, сонда жұмыс істей ті-

нін барынша дәлелдеп бағады. Ше-
неу ніктер міз бақпаған. Сондықтан 
же тімекке сотқа жүгінуден басқа 
амал қалмады. Бақытына орай, об-
лыс тық сот �з шешімімен оның тұр-
ғын үй құқықтарын қалпына келтірді. 
(йт кені заң бойынша уақытша тір-
келу – азаматтың тұрғылықты тұра-
тын орны саналмайды. 

– Сот «Тұрғын үй қатынастары 
ту    ралы» заңының 73-бабының 1-б�-
лі мінде қарастырылған норманы 
қол дану әділетті және ақылға қо ным-
ды болады деген пайым жасады. Се-
бебі заңда белгіленген тәртіппен 
тұр ғынжайға мұқтаж деп танылған 
және есепке қойылған жетім балалар 
және ата-анасының қамқорлығынсыз 
қалған балалар тұрғын үй алғанға 
дейін есептен шығарып тасталуға 
жатпайды, – деп түсініктеме берді 
Пав   лодар облыстық сотының судья-
сы Марат Дайкенов. Бүгінде сот ак-
тісі заңды күшіне енді және жетім 
жі гіт қайтадан баспана кезегіне 
қойыл ды. Бірақ ол мемлекеттен қ а-
шан үй ала алатыны белгісіз. 

ҚАНША ЖЕТІМ �З 
«ҰЯСЫН» ТАПТЫ?

Республикалық бірыңғай тұрғын 
үй кезегі жүргізілетін Kezekte.kz пор-
   та лының дерегінше, дәл қазір Қа зақ-
стан бойынша 651 313 адам мем ле-
кет тік тұрғынжайға зәру азамат тар-
дың тізімінде тұр. Оның ішінде жасы 
18-ден асқан жетім және ата-ана сы-
ның қамқорлығынсыз қалған ба ла-
лардың саны – 61 187.

Ең к�бі Қарағанды облысында – 
6 048, Қостанай облысында – 5 820, 
Ал   маты облысында – 4 748, ШҚО-да – 
4 237, Ақмола облысында – 4 221 же-
тім. Ең азы Ұлытау облысында – 883, 
Маңғыстау облысында – 1 127, 
Атырау облысында – 1 642, Шым-
кент те – 1 737 жетім. (зге �ңірлерде 
үш мыңның ар жақ-бер жағында. 

Айта кетер жайт, мемлекеттік тұр-
ғын үй кезегінде 61 мыңнан астам 
же тім және ата-ана қамқорлығынсыз 
қал ған бала тұрса, бұл баспанаға мұқ-
тажы осынша ғана екенін білдірмейді. 
Мы салы, елде жалпы саны 651 мың-
нан астам адам баспанаға мұқтаж 
ре тінде танылып, есепке алынған. 
Алай да бүгінде еліміз бойынша жал-
пы саны 1 733 890 тұрғынжайдан 
та    рыққан Қазақстан азаматы және 
қан дастар �зін кезекке қоюды сұрап, 
�ті ніш беріпті (олардың ішінде же-
тім дер мен тастанды балалар да же-
тер  лік). Соның ішінен жарты мил-
лион нан астамына шенеуніктер түрлі 
себеппен �тінішін қанағаттандырудан 
бас тартыпты. 

Үкімет үймен қамтылған жетім 
және ата-анасының қамқор-

лы ғынсыз қалған (АҚҚ) балалар 
бойынша келесі ақпаратты ұсынды. 
(т кен жылдарда осы санаттағы жал-
пы саны 11 000 кәмелетке толып 
кет кен бала баспана алыпты. Соның 
ішін де 2 265 балаға әкімдіктер тегін 
үй берген. 430 бала кейін сатып алу 
құ қығымен арендалық баспанаға 
кір ген. 2 804 бала сатып алу құқығын-
сыз жалға ұсынылатын үйге қоныс-
тан ған. 

1 251 бала бүгінде жойылған 
«Нұр лы жер» тұрғын үй құрылысы 
бағ дарламасы аясында тұрғынжайға 
қол жеткізді. Небәрі 158 жетім және 

былданады. Барлық бала отбасында 
тәр биеленуі керек деген мақсат қойып 
отырмыз! Сол кезде балалар үй лерінің 
қажеті де болмай қалады», – деген еді 
Lлихан Смайылов.

Алайда іс басындағы Үкімет бас-
шы сы Олжас Бектенов Мәжіліс де-
пу таттарына жауап хатында жетім ха-
на лардың содан бері еш жойылмаға-
нын, тіпті түпкілікті жою к�зделіп 
отырмағанын хабарлады. 

– Қазіргі уақытта республикада 
3 727 тәрбиеленуші контингенті бар 
же тім және ата-анасының қамқор-
лы ғынсыз қалған (АҚҚ) балаларға 
ар налған 115 ұйым жұмыс істейді. 
Қа былданған шаралар нәтижесінде 
соң ғы 5 жылда жетім, АҚҚ балаларға 
ар нал ған білім беру ұйымдарының 
же лісі 21%-ға (яғни, 20 жетімхана 
жа    былды), олардағы тәрбиелену ші-
лер саны 19%-ға немесе 694 балаға 
азай ды. Президенттің тапсырмасы 
бойын ша 2024 жылы балалар үйлерін 
«Ба лаларды қолдау орталықтарына» 
трансформациялау аяқталды, – деп 
мәлімдеді О.Бектенов. 

Трансформациялау тәмам дал-
ды, ендеше жетімханалар те-

гіс осындай орталықтарға айналды-
рыл ған болар? Жоқ. Үкімет басшысы 
олар ды тегіс жабу мүмкін болмағанын 
жет кізді. Нәтижесінде, жалпы саны 
80 ұйым, оның ішінде 20 сәбилер үйі, 
18 медициналық-әлеуметтік мекеме, 
кә мелетке толмағандарды бейім деу-
дің 10 орталығы, 13 жас�спірімдер 
үйі, 14 балалар ауылы, 5 жекеменшік 
ба лалар үйі трансформациялауға 
жат пайтыны анықталды. 

Қорыта айтқанда, бүгінде 35 бала-
лар ды қолдау орталығында 1 202 
же тім және АҚҚ балалар тәрбиеленіп 
жа тыр. Бұларда балаларды пси хо   ло-
гия лық, құқықтық жағынан қолдау, 
тү лектерді интернаттан кейінгі сүйе-
мел деу жүзеге асырылады. 2024 жы-
лы осы орталықтардың к�мегімен 
394 бала кезінде �зінен бас тартқан 
ту ған отбасына қайтты. 454 жетім 
ба ла отбасыларға тәрбиелеуге берілді. 
Қа лай болғанда, бұдан былай жетім-
ха на атаулыны жаппай жабуды Үкі-
мет тің күн тәртібіне қойып отыр ма-
ғаны байқалады.

Мұның сыртында алда балаларды 
қол дау орталықтары балаларды қа-
был   дауды тоқтатуы мүмкін. (йткені 
Мә жілісте білім беру және бала құ-
қық  тарын қорғау мәселелері бойын-
ша жаңа заң жобасы қаралып жатыр. 
Оның аясында Қазақстанда «кәсіби 
қа былдаушы отбасылар институты» 
ен гізіледі. Т�менгі палатаның түсін-
ді руін ше, кәсіби қабылдаушы отба-
сы лар аталған орталықтардағы тәр-
биеленушілердің санын қысқартуға 
мүм кіндік береді. Ал орталықтардың 
қызметі қазіргі «балаларды тәрбиелеу 
мен күтіп-бағудан» «қабылдаушы 
от ба сылар мен олардағы балаларды 
сүйемелдеуге, осы отбасыларға бе-
ріл ген балаларға бақылау жасауға» 
қай та форматталатын болады.

МЕЙІРІМ Б�РІН 
ҚҰТҚАРАДЫ

Үкімет басшысының мәлі метін-
ше, соңғы 5 жылда жетім және ата-
анасының қамқорлығынсыз қалған 
ба лаларға берілген тұрғын үй саны 2 
есе ге �сті: 2020 жылғы 847 пәтерден 
2024 жылдың 9 айында 1 599 пәтерге 
дейін. Бұдан б�лек, әкімдіктер бұл 
ба лаларды жалға берілетін тұрғын 
үй мен қамтуға тиіс. 2024 жылдың 9 
айын да жетім және АҚҚ балаларға 
1 599 жалдамалы пәтер табысталды. 

Бұған қоса, әкімдіктер әлеу-
мет тік қол дау ретінде ипоте-

каға пайдалануы үшін тұрғын үй 
сер тификатын тап сыра ды. 2024 жыл-
дың 9 айында 1,6 млрд теңгеге жалпы 
1 421 сертификат, соның ішінде же тім 
және АҚҚ бала ларға 55,7 млн тең геге 
49 сертификат беріліпті. Олар ға мем-
ле кеттік аренда лық бас па наны жеке-
шелендіру құ қығы берілмек. 

Президенттің тапсырмасымен 
биыл «Мейірім» қайырымдылық ак-
ция  сы қолға алынды. Оның аясында 
әрбір жетім балаға мамандық таңдау-
да, жұмысқа орналасуда, баспанамен 
қамтуда к�мектесетін «патронаттық 
ұйым» бекітіледі. 2024 жылғы қазан-
дағы жағдай бойынша 2 700 жетім 
және АҚҚ бала бизнеске, банктерге, 
әр түрлі мемлекеттік және жекемен-
шік ұйымдарға бекітілген. Отбасы 
банкінде ашылған жетім балалардың 
шоттарына 580 млн теңгеден астам 
қаражат аударылды. 

Қорыта айтқанда, әке-шешесіз 
қалған балаларға қамқорлық жасау 
ба ғытында жүйелі шаралар қабыл-
данып жатқан к�рінеді. Тек жеткенге 
тоқмейілсімей, ол шараларын жетіл-
діре түссе игі.

тас танды бала Отбасы банк арқылы 
жи нағына арзандатылған, әлеуметтік 
үй ала алған. 93 бала «Қазақстанның 
тұр ғын үй компаниясы» АҚ-ы арқы-
лы кредиттік үй иеленді. 174 жетім 
балаға демеушілер пәтер, үй әперген. 
Қалғанына �зге тәсілдермен баспана 
ұсынылыпты.

Алайда жоғарыда айтылғандай, 
та ғы 61 187 жетім және АҚҚ бала сол 
бойы үйсіз-күйсіз жүр. Бұл ретте 
(нер кәсіп және құрылыс министрлігі 
заң бойынша тұрғын үй қорынан жә-
не жергілікті атқарушы органдардың 
жалға беру қорынан тұрғынжай алуда 
же тім және ата-ана қамқорлығынсыз 
қал ған балалар басым құқыққа ие 
еке нін еске салды. Барлық баспа на-
ның 20%-ы соларға ұсынылуы қажет. 
Ба сымдықты тізімі осылай шабан 
жыл жыса, басқасының халі нешік?

Мысалы, 2024 жылғы 1 қаң-
тар дан бері 4 366 арендалық 

пәтер беріліпті. Соның небәрі 530-ы 
же тімдерге тиді. Бұдан б�лек, олар �з 
бе   тінше, �з жалақысына тұрғын үй 
са тып ала алуы үшін мемлекет оларға 
түр лі мемлекеттік бағдарламалар ая-
сында 2-5% аралығындағы сыйақы 
м�л шерлемесімен арзан кредит-ипо-
тека береді. Бірақ заемдардың саны 
шектеулі. 2024 жылы жетімдерді қоса 
алғанда, барлық санатқа 6 884 тұрғын 
үй несиесі ұсынылады. Оның ішінде 
4 683-і – 2%-бен, қалған 2 201 заем 
5%-бен беріледі.

Биылғы жылдың жаңалығы сол, 
үйге мұқтаждар тізіміне іліккендердің 

ЖЕТІМ ЖҮРЕК
ТӨЛ ШАҢЫРАҚ – ТӨЛ ШАҢЫРАҚ – «Жетім көрсең жебей 

жүр» деп халқымыз бе-
кер айтпаған. Тарихын-
да талай нәубет, мехнат, 
зұлматты өткерген қазақ 
елі ата-анасыз қалған 
балаларды аман сақтап, 
солардың арасынан 
шыққан хан, батыр, ғұла-
ма, дарын иелерінің 
бағын ашты, ұлты мақтан 
тұтар ұланға айналдыр-
ды. Тағдыр теперішіне 
ерте түскен жетімек-
тер қазіргі заманда да 
қамқорлыққа зәру. Елде 
63 мыңға жуық жетім 
«Балалар үйінен» шығып 
қалып, «жетімбұрыш» 
жағалап жүр. Олар-
ды баспанамен қамту 
мәселесі қаншалықты 
шешімін тапты?

ЖӘННАТЫЖӘННАТЫ

же кеменшік тұрғын үйден жалға ала-
тын баспанасының арендасын бюд-
жет тен субсидиялау тетігі іске қосыл-
ды. Қазіргі уақытта 11 205 адам мем  -
ле кеттен осындай субсидия ала ды. 
Оның арасында 135 жетім бар. 

САЛАДАҒЫ 
РЕФОРМА НЕ Н�ТИЖЕ 

�КЕЛМЕК?

«Жетімді жұбату деген осы екен» 
деп әкімдер мен шенеуніктер кей  де 
орындалмас уәдені үйіп-т�гіп жа та-
ды. Мысалы, 2023 жылғы 1 мау сым –
Балаларды қорғау күнінде Ас-
танадағы �мірлік қиын жағдайға тап 
болған балаларды қолдау орта лы-
ғына барған сол кездегі Премьер-
Министр Lлихан Смайылов: «ба ла-
лар үйлерін �ткеннің еншісінде 
қал дыруға» с�з берген еді. Жалпы, 
экс-Премьердің ойы дұрыс еді. Бірақ 
оның орындалмайтынын қазіргі 
Пре мьер-Министр айтып отыр. 

Бұған дейін Үкімет үкіметтік емес 
ұйым дармен бірге барлық жетім ха-
на ны жауып, оларды халықаралық 
тә жірибе бойынша «Балаларды қол-
дау орталығына» айналдыру бас та-
ма сын ілгерілетті. Жетім балалар 
он дай орталықтарда тұрады және 
оқи ды. Осыған байланысты оларда 
қа жетті жабдықтармен жарақтан ды-
рыл  ған оқу кабинеттері, ойын алаңы, 
жа тын б�лмелер, асхана қарастырыл-
ған. 

Сондай-ақ балалар үйлерінен 
айыр    машылығы, мұндай орталықтар 
�зінен «түлеп ұшқан» түлектерінен 
түп кілікті теріс айналмайды, қош 
ай     тыспайды. Байланыста болады, 
хал-жағдайын біліп тұруы қажет. Тиі-
сінше, мектептен кейінгі қолдау 
ша     ралары пысықталған. 

Ресми мәлімет бойынша, соңғы 
10 жылда республикадағы балалар 
үй лерінің саны 41%-ға, ал ондағы 
ба лалар саны 65%-ға азайыпты. Бү-
гінде елде 3 700-ден аса бала тұратын 
115 жетімхана бар.

«Біз әр баланың отбасында тәр-
бие ленгенін қалаймыз. Сондықтан 
жыл соңына дейін кәсіби асырап 
алу     шы отбасылар институтын енгізу 
бойынша заңнамалық нормалар қа-
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БІР ҮЗІК СЫР

Сол миллиондарды �леңімен селт 
ет кізген ақынның туғанына –  биыл 85 
жыл. 25 желтоқсанда дүние есігін ашқан 
жыр падишасы Фариза туралы ақынның 
ең жақыны, жанашыры, немересі Анита 
Оңғарсыновамен сырластық. 

«"жем бауырларын �зінен артық 
жақсы к�рді, – деп бастады әңгімесін 
Анита.  – $йткені он ың екінші аты – 
мейірім еді. Кейін «Фа риза» есімінің 
мағынасын іздеп к�р генімде «серт», 
«қарыз», «міндет» дегенді білдіретінін 
түсіндім. Ол кісінің �мірін осылай құруына 
есімінің де байланысы болған шығар деп 
ой түйемін», – дейді.

Анитаның әкесі мен анасы шаңырақ 
к�тергенде келінді алғаш әжесі тұратын 
үйге алып келіпті. Бұл  1985 жыл болатын.  
"жесінің үйінде алғашқы немере де 
дүниеге келеді. Кіп-кішкентай бүлдіршінге 
«Анита» деп ат қойып, айдар таққан да 
қаламгердің �зі. 

«Мен әжем шаңырағында дүниеге 
келдім. Кішкентайымнан әжемнің қасында 
жаттым, сол кісінің қасынан бір елі қал-
май тынмын.  "пкелерім «Ақ мама» деп 
айтқызып үйретті. Бірақ менің оған тілім 
келмей:  «Шах мама» деп атап кетіппін. 
Менен кейінгі бауырларым да маған қарап 
«Шах мама» десе, оған ашуланып, «мен 
ғана бұлай айтуым керек» деп бұртиып 
қалатынмын.  Мектеп табалдырығын  
аттаған сәтім де есімде. "жем менен: «Қай 
мектепке барғың келеді?» деп сұрады. 
К�кейінде орыс сыныбын таңдап кетеді 
деген қауіп тұрған болар. Сол кезде бірден: 
«"же, мен қазақ сыныбына барамын» 
деп жауап бергенім есімде. Кейін жоғары 
сыныпта Астанаға к�штік. Үйдің жанында 
қазақ мектебі болмаған соң орыс сыныбына 

баруға тура келді» дейді Анита балалық 
шағын тебірене еске алып. 

ЕРТЕГІ �ЛЕМІНЕ ЕНГЕН ҚЫЗ

Анитаның ертегісі де, �леңі де шах 
мамасымен байланысты. Сонау тіп-титтей 
кезінен әже ертегілерін естіп, әлдиіне 
б�леніп �скен бала сол бір суретке бергісіз 
әдемі кезеңдерді сағынады. Шах мамасы 
жанында, қазақ ертегілерінен б�лек, 
әлем классикасын да ойға түйіп �сті. 

«Балалық шағымды еске алсам, бі-
р інші әжемнің айтқан ертегілері ойға 
оралады. К�зілдірігін тағып алып, қолына 
қалам ұстап, стол үстінде жазу жазып 
от ыратын  әжемнің бейнесі жадыма 
ор ала ды. Сабақтан келе салып, тықылдап, 
әжеме әңгіме айтатын едім. Мектептегі 
қызықтар, спектакль қоятынымыз, 
балалармен арадағы диалогтарды тоқтамай 
айтып беретінмін. Менің с�зімді қызық 
к�ре ме, әжем с�зімді б�лей тыңдайтын. 
Қолында қойын дәптері болатын. Соған 
бір нәрселерді түртіп жазып отырады. 
"жемнің ертегілері сан алуан түрлі бола-
тын. Қазақ, түркі, әлем әдебиетінің 
аңыз-әңгімелерінен үзінді айтып береді. 
Ең сүйікті ертегілерімді жиі айтатын. 
«Алдар к�се», «Қожанасыр», «Асан мен 
Үсенді» қызығып тыңдайтын едім. Кей-
кейде еркелетіп, �зім туралы ертегі 
бастайтын.

Сонда әжем: «Ерте-ерте ертеде, Анита 
дейтін ханшайым болыпты...» деп 
бастайтын еді. Қазір қарасам, дүниеде 
мені ерекше жақсы к�рген әжем екен. 
Еркелігім, ерекшелігім болса, әжемнің 
арқасы», –  дейді немересі. 

Оқырманға, �леңсүйер қауымға 
Фариза апай қатал, сұсты к�рінетін-ді. 
Бұл біздің байламымыз. Ал жанына 
жақын жүрген жандардың бәрі қаламгердің 
�те мейірімді, мейірбан болғанын жиі 

«Алладан қайтады маған» деп қана жауап 
беретін еді. Кейде сыртынан қарап отырып, 
әжемдегі соншама мол к�л-к�сір  мейірім 
қайдан табыла береді деп ойлайтын едім. 
Жақынына да бұлай қарамайды ғой дейтін 
едім»...

Анитаның айтуынша, әжелері бұларға 
ерекше тәрбие берген сияқты. Жауапкер-
шілік, адалдық, әділдік, намыс, қайрат – 
бәрі-бәрі әже тәрбиесімен сіңген. «Біреудің 
ала жібін аттамау» – ең бірінші ұстанған 
қағидасы. Мінезінің ашықтығы, турашыл-
дығы әжесінен аумайтынын айтады. 

«АДАМЗАТТЫҢ Б�РІН СҮЙ – 
БАУЫРЫМ ДЕП»

«Менің әжем он ағайынды болған екен. 
"жем – үйдің кенжесі. Үлкендерінің бәрі 

�зі – зор қуаныш. "же абыройы асқақтап 
тұрса, біз соған қуанамыз. Биыл Атырауда 
әжем атына к�ше беріледі деп еді. Жыл 
соңына дейін беріп қалар деп күтіп 
отырмыз. Мүмкін, биылғы мерейтой 
аясында �ткізілетін жақсы іс-шараның 
бірі сол болар», – дейді немересі. 

ФАРИЗА ТУРАЛЫ АЙТЫЛАР 
ЖЫР ДА, СЫР ДА К�П

«"жем қайтқаннан кейін ол кісі туралы 
шығармалар жазылып, естеліктер айтылып 
жатыр. Тіпті, спектакль де қойылды. 
Пьеса авторы – Роза Мұқанова. Спектакльді 
Алматыда к�рдім. Маған ұнады десем де 
болады. Не ұнағанын кейін ой елегінен 
�ткізіп к�рдім. Спектакльдегі ең озық 
дүние  – актерлердің ойыны. Шах мамам – 

қайтыс болғанда әжем қатты қайғырған 
еді. "біш Кекілбаевпен де жақын араласты. 
Тіпті, �мірбойы жақсы дос болды деп 
ай туға болады. "жем құрметтеген, 
сыйлаған, айрық ша қадірлеген жан к�п. 
Оның бәрі әжем туралы жазбаларда 
айтылды, жазылды да. Ақын қыздардан 
г�рі ер-азаматтармен к�бірек араласты. 
Тіке с�йлеп, тіке айтқанды жақсы к�ретін. 
Мүмкін, содан болар, ер-азаматтармен 
к�бірек сыйласты» дейді Анита.

«Анита» деген есімді де әжесі таңда-
ғанын айттық. Қазақтарда к�п кездесе 
бермейтін есім. «Анита» с�зінің мағынасы 
туралы сұрағымызға, Анита мейірлене 
жауап берді.  

«Мұның �зі бір тарих. "жемнің тұңғыш 
немересімін. Сондықтан маған бірінші 
А әрпінен, дауысты дыбыстан басталатын 
есімдер тізімін жасаған екен. Сол тізімнің 
ішінде Ариана, Андриана, Андромеда 
деген есімдер болған. Мен дүниеге келуім-
нің алдында әжем айына бір шығатын 
«Лон дон» деген журналға жазылған екен. 
Сол кезде мұқабада ағылшын жазушысы 
туралы жазылған екен. Есімі – Анита. 
Те гін ұмытып тұрмын. Сонда әкемді 
шақырып алып, «Анита» деп қойсақ қалай 
қарайсың?» деп сұрапты. "кем де әжеме 
к�п қарсылық к�рсете қоймайды ғой. 
Содан «Анита» аталып кеттім. "кемнің 
де есімін әжем қойған. "кемнің аты – 
Айвар. Оны да шетел әдебиетінен алғаны 
к�рініп тұр. Шетел жазушысының 
кейіпкерінен алғанын айтатын» дейді.

Анита да, бауырлары да к�ркем әде-
биетті жақсы к�реді. Бұл әжелерінен 
жұққан қасиет болса керек. 

«Мен әдебиетті к�п оқимын, әсіресе 
шетел әдебиетін. Бірақ сіңлім "нел поэ-
зия ны керемет жақсы к�реді. Арамызда 
бірақ қалам ұстап, әжем сияқты жаза-
тындар жоқ. Қойын дәптері к�п дедім 
ғой, соның бәрі қазір әкемде, Алмагүл 
әпкемде бар, сақтаулы тұр. Кейбір �леңдері 
неміс, ағыл шын тілдеріне аударылды. 
Балаларға арнап жазған шығармалары 
да кітап боп жарық к�рді.  "лі де шығып 
жатыр. К�п томдығы жарияланды. Барлық 
кітабында әжемнің �мірі, ізі сайрап 
жатыр. "жем ауырғанда үнемі жанында 
болдым. $мірінің соңғы күндерін қасында 
�ткіздім десем де болады.  Жиендері 
�мірге келгенде қат ты қуанды. "жемнің 
к�ңілін к�теру үшін жұмыста отырып, 
интернеттен түрлі анекдот іздеп, басып 
шығарып аламын да, үйге келіп оқып 
беретінмін. Оның к�ңіл күйі үйдегі бәрі-
мізге әсер ететін. Егер әжемнің к�ңіл-
қошы болмай тұрса, әкем бірінші мені 
жіберетін. 

Мейірімі б�лек әже болмысын жадымда 
сақтап қалдым. "же – мен үшін ең биік 
шың. Ол поэзия падишасы ғана емес, 
біздің де жүрегіміздің патшасына айналды. 
"біш ата бір жазбасында: «Маған Құрман-
ғазы �лең жазса, �зіне қай жағынан да 
жақын тұрған Махамбетше емес, бүгінгі 
Фар изаша жазатын сияқты, ал егер Фариза 
аяқ астынан композитор боп кетсе, тап 
Құрманғазыша сілтейтін тәрізді боп 
к�рінеді де тұрады. Егер суретші болсам, 
бұл екеуінің к�зінде тебіренген терең 
мұң нан ытқып шыққан м�лдір тамшы 
к�з жасы мен ытырынған ызаның ойнақ-
шыған шоқ ұшқынын қатар бейнелер 
едім. Бір-біріне қырық қайнаса сорпасы 
қосылмайтын күйректік пен �ткірліктің, 
нәзіктік пен жігердің, қасірет пен қайраттың 
мұндай үйлесімі рух болмысының ең 

айнымаайныма
ФАРИЗА КРЕДОСЫ:

АДАМДЫҚТАНОл тұтас ақындар көшін 
жалғаған, күпі киген қа-
зақтың қара өлеңін шекпен 
жауып қайтарған, мықты-
лардың бәрімен қатар жүр-
ген, қара үзіп алға шыққан, 
өлеңімен де, өмірімен де 
дараланған дарабоз еді. 
Фариза патшалығын құрды. 
Өзі де биік еді, өлеңдерімен 
тіпті заңғарға айналды. 
Қоғам оның жасын жыр-
ларына қанықты, соқпағы 
бөлек сарынына сүйсінді. 
«Қазақ әдебиетіне келген 
бір топ шоғырдың ішінде 
оның үні бөлек естілетін» 
дейтін қатарластары ол ту-
ралы сыр шерткенде.  Ақын 
Ұлықбек Есдәулет Фариза 
ақын туралы: «Қазақ поэзия-
сында айрықша қолтаңба-
сымен дараланған Фариза 
Оңғарсынова – тұнық жыр-
дың қайнарындай, ар-
намыстың қайрағын-
дай болған шығар-
машылығымен миллион-
дардың жүрегін жаулаған 
ақын» дейді.

айтады. Ал әже немереге тіптен жұмсақ 
болған секілді. 

«"жемді қатал к�ретіндер бар. Тіпті, 
қатал к�рінетіні де анық. Бірақ шын мәні-
нде әжемнен жұмсақ кісі жоқ. Кісілерді 
алалап, б�лген емес. Шах мамамның 
интуициясы �згеше, адамды бір к�зқа-
расынан танып қояды. Мүмкін, содан 
қатал к�рінетін шығар. Бала кездегі мына 
нәрсе қатты есімде қалып қойыпты, үй 
телефонына әлдекім қоңырау шалып,  
«Фариза апаны бола ма?» деп  сұрайтын. 
«Кім сұрап жатыр?» десеңіз, бәрі бірдей 
«інісі, сіңлісі» деп жауап беретін. "жем 
елдің түкпір-түкпірінен қоңырау шалып, 
хабарласқандардың бәрін туғанындай 
к�рді. Бауырындай бауырына басты. 
Мейіріммен қарады. Дүниенің бір шетінде 
бір адам қиналып жатса, әжем к�мек қолын 
созуға ұмтылатын. Кейде балалық оймен 
«Неге бейтаныс адамдарға к�мектесе 
бересіз?» деп те сұрайтынмын, сол кезде 

қаласында �тті. Ол кезде мен Алматыда 
тұратын едім. Мен ұяң болып �стім. Бір 
рет қана үйге келген қонақтар алдында 
бірінші рет әжеме арнап «Асыл әжем» 
әнін орындап бердім. $леңдерін мектеп 
кештерінде, әртүрлі мерекелік шарада 
жиі оқитынбыз. Мен ғана емес, сыныптас-
тарым да әжем �леңдерін жақсы к�рді. 
Жатқа оқитындар да к�п болды. Кейін 
әжем Астанаға кетті. Сосын әжеммен 
бір ге мен де кеттім. Ол кезде 8-сыныпқа 
к�шкен кезім еді», – дейді Анита.

"желерінің бүкіл мұрасына әкесі мен 
Алмагүл әпкесі ие болып отыр. «Айтәте» 
деп еркелететін әпкелері ақын шығарма-
шылы ғына жауапты жандардың бірі. 
Фариза апай қайтқалы түрлі іс-шара 
�т кізіліп, шығармашылық кештер �ткізіліп 
жатыр. Шах анасының мұрасы бүлінбей, 
�лең патшалығы салтанат құрып жатқанына 
Анита да дән риза. Қоғам ұмытпаса, ақын 
�леңдерін жастар жақсы к�рсе, немере 
үшін одан асқан бақыт бар ма?  

«"жеме арнап Атырауда ескерткіш 
қойды. К�шелерге шах маманың есімі 
беріліп жатыр. Алматы мен Астана қала-
ларын да к�ше атаулары бар. Мұның 

Әбіш ата бір жазбасында: «Маған 
Құрман ғазы өлең жазса, өзіне қай 
жағынан да жақын тұрған Махам-
бетше емес, бүгінгі Фар изаша 
жазатын сияқты, ал егер Фариза 
аяқ астынан композитор боп кетсе, 
тап Құрманғазыша сілтейтін 
тәрізді боп көрінеді де тұрады.

ерте қайтыс болған. Бірі жас�спірім шағында 
кетсе, енді бірі сәби кезінде шетінеген. 
Сол он баладан ағасы Махиз бен әжем 
ғана қалыпты. Ағасынан сегіз бала бар. 
Соның бірі менің әкемді бауырына басқан. 
Ағасынан туған бауырларының бәрі әжемді 
«папа» дейді екен. Олар да «апа» дегенге 
тілі келмей, «папа» деп кетіпті. Бауырларына 
«папа» болған мейірімді жан мен үшін 
�мірбақи «шах мамам» боп �тті» дейді 
Анита.

$лең падишасы болған соң үйде ән-
жыр, �лең оқылмай тұрмайтыны белгілі. 
Фариза Оңғарсынованың шаңырағы да 
береке-бірлігі тасыған, қонақжай шаңырақ 
болды. Елдегі ағайыннан б�лек, қалам-
герлер де үйіне жиі бас сұғыпты. Оның 
бәрі немерелерінің к�з алдында із боп 
сайрап жатыр.  

«"жем үйде �леңдерін к�п оқи бер-
мейтін. Шығармашылық кештері де жиі 
ұйымдастырылып тұрды. Біріне қатыссам, 
кейбіріне қатыса алмадым. Бір кеші Астана 

ешкімге ұқсамайтын, жан дүниесі б�лек, 
ерекше жаратылыс иесі. Ішіне бүккен 
құпиялары да болған шығар. Бірақ 
кішкентай немересі маған оның бәрін 
айта бермейді ғой. К�п дүниесін ішке 
бүкті, жүрегінде сақтады. Жақын достары 
к�п болды ма деген ой келеді. Мен жақсы 
білетін адам Заманбек Нұрқаділов еді. Ол 

тұңғиық драматизмін дәл ұстай алатын 
ұлы суреткерлерде кездессе керек» деп 
жазып еді. 

Менің әжем – нәзіктік пен тереңдіктің 
символы. Жанымда, жүрегімде, жадымда 
мәңгі сақталады. Фариза деген есім – серт, 
қарыз, міндет деген мағына білдіретіні 
тегін емес шығар. Біздің ендігі серт – 
Фариза есіміне дақ түсірмеу. 

Құрметім б�лек, жан б�лек, әже 
рухының алдында басымды иемін. Елі 
құрметтеген, оқырманы падиша тұтқан 
ақынның жаны жәннатта болсын деп 
тілеймін».

Анита м�лдіреп келіп қалған жас 
тамшысын жасырғандай, жүзін бізден 
бұрып алды. Біз қалың оқырманы жақсы 
білетін Фариза апай туралы тағы бір әдемі 
естелікті жадымызға түйіп, ерекше 
толқыныспен қайттық.

"дебиет әлемінде орны бар, рухы 
б�лек Фариза ақынның жан әлемі, жыр 
әлемі мәңгілік. «Тұнық жырдың қайнарын-
дай, ар-намыстың қайрағындай» Фариза 
жыр жалғаса бермек!

Гүлзина БЕКТАС,
Сымбат БАУЫРЖАНҚЫЗЫ
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ДАМУ

Мерекелік кеште «Динамо» 
аула клубы бір жылдық жұ-
мы сын қорытындылап, үздік 
спортшыларды марапаттады. 
Сонымен қатар еліміздің чемпи-
ондары мен түрлі республикалық 
байқаулардың жеңімпаздарына 
мерекелік құрмет к�рсетілді. 
Мейрам қарсаңында спорт пен 
дене шынықтыруды дамытуға, 
саламатты �мір салтын қалып-
тастыруға қосқан үлестері үшін 
алғысхаттар табысталды, түрлі 
сыйлықтар үлестірілді. #н мен 
би, әсем күй т�гілген салтанатты 
жиында кадет сыныбы оқушыла-
ры ұсынған әскери патриоттық 
қойылым к�рерменнің ықыла-
сына б�леніп, кеш шырайын 
аша түсті.

Ұйымдастырушылардың ай-
туынша, биылғы спорттық бәсе-
келерден  жағымды жаңалық 
к�п. «Динамо» аула клубының 
5 тәрбиеленушісі таэквондодан 
ұлттық құрама сапына алынды.

– Астана қаласы әкімдігінің 
«Астана жастары» жастар ресурс-
тық орталығының және қалалық 
Полиция департаментінің қол-
дауымен «Динамо» аула клубын-
да жастар мен бүлдіршіндерге, 
Астана қаласы аула клубтары-

ның тәрбиеленушілеріне арнап, 
әскери патриоттық бағытта жыл-
дық қорытынды және жаңа жыл 
құрметіне мереке �тті. К�зге 
түскен үздіктерді жеке марапат-
тадық. «Динамо» аула клубы бұл 
спорт қана емес, тағы әлеуметтік 
дағдыны дамытатын үлкен орта 
саналады. Мәселен, робототех-
ника, тауға �рмелеу және нысана 
к�здеу сияқты үйірмелер де бар. 
Кәмелетке толмағандар ісі бо-
йынша инспекциясының есебін-
де тұрған жас�спірімдер де осын-
да дене шынықтырады. Сала-
матты �мір салтын ұстанады. 
Қазіргі күні клуб бірқатар феде-
рациямен ынтымақтастық ор-
натты. Бұл арқылы болашағынан 
к�п үміт күттіретін жастардың 
шеберлігі шыңдалады, – деді 
қала әкімдігі жанындағы «Аста-
на жастары» ЖРО» КММ аула 

клубтарын дамыту б�лімінің 
басшысы Олжас Хамитов. 

Олжас Хамитов «Динамо» 
аула клубында қоян-қолтық 
ұрыс бойынша спорт шеберлері 
мен үміткерлер бар екенін айтты. 
Жалпы, бұл аула клубындағы 12 
үйірмеге 500-ге жуық бала қаты-
сады. Оның ішінде 120-ға жуық 
бала әртүрлі үйірмелерде тегін 
тәрбиеленеді. Олардың арасын-
да болашағынан үміт күттіретін 
жас�спірімдер к�п.

– Мен 10 жылдан бері таэк-
вондо спортына қатысып, жат-
тығып келемін. Қара белбеу 
екін ші дан иегерімін. Жетістік-
терге жеткізген бапкеріме рақ-
мет айтамын. Жаңажылдық кеш 
�те к�ңілді болды. «Динамоға» 
сыйлықтары үшін рақмет айта-
мын, – деді «Динамо» дене шы-
нықтыру және спорттық қоға-
мының тәрбиеленушісі #демі 
Жалғасбаева.

Ал каратэ үйірмесіне қаты-
сушы Руханиятқа жаңажылдық 
кеш қатты ұнады. – Кеш �те 
к�ңілді болды. Каратэде жеткен 
жетістіктерім бағаланып, сый-
лықтар алдым. Ұйымдастыру-
шыларға к�п-қ�п алғыс айтамын. 
Келе жатқан жаңа жыл барлықта-
рыңызға құтты болсын, – деді ол.

Елімізде балалар мен жас-
�спірім дерге арналған түрлі 

к�п теген аула клубтары жұмыс 
істейді. Олар жас�спірімдерді 
спорт қа баулып, саламатты �мір 
салтын сақтауға, қабілеттерін 
шыңдауға және шығармашылық 
бастамаларына қолдау к�рсетіп, 
идеяларын жүзеге асыруға, бос 
уақытын тиімді ұйымдастыруға 
бағыт-бағдар береді. #детте, 
мұндай клубтар бір ауданда тұра-
тын оқушыларды топтасты-
рып, жас�спірімдердің уақытын 
тиімді жоспарлауға үйретеді. 
Бүгінгі күні Астанада 13 аула 
клу бы, 4 коворкинг орталығы 
жұмыс істейді. Онда 7 000-ға 
жуық жас�спірім түрлі бағыт-
тағы үйірмелерге қатысып жүр. 
Мұн да әсіресе аз қамтылған, 
к�п балалы және толық емес 
от басылардан шыққан балалар 
үшін, сондай-ақ ерекше қажет-
тіліктері бар балалар үшін тегін 
үйірмелер бар. 

ЖАҢАЖЫЛДЫҚ 
БАЗАРЛЫҚ

Астанадағы «Динамо» аула клубында тәр-
биеленушілерге арналған жаңажылдық кеш 
өтті. Қала әкімдігінің қолдауымен «Астана 
жастары» жастар ресурстық орталығы ұйым-
дастырған шараға халықтың әлеуметтік осал 
тобы санатына жататын спортшылар және 
бапкерлер, ата-аналар қатысты.

Орталық саябақтағы шаңғы-роллер жолы 
қала тұрғындарының сүйікті орындарының 
біріне айналған. Қыс мезгілінде мұнда к�пте-
ген спорт әуесқойлары жиналып, таза ауада 
уақыт �ткізеді. Ұйымдастырушылар алдағы 
уақытта да осындай шараларды тұрақты �ткізіп 
тұратынын жеткізді.

Қысқы шаңғы маусымының ашылуына 
орай ұйымдастырылған жарыстың алғашқы 
сайысына 11 жасқа дейінгі балалар қатысты. 
Олар 500 метр қашықтықта жарысып, жыл-
дамдығы мен т�зімділігін сынады. Ал 12 жастан 
асқандар 1 шақырымға жүгірді. Жүзден жүйрік 
шыққандардың қатарында 6-сынып оқушысы 
Айдарбек Абылайхан да бар.

– Мен биатлонмен айналысып жүргеніме 
үш айдай уақыт болды. Бұл спорт маған �те 
қатты ұнайды әрі ерекше шабыт береді. #сіре-
се, осы жолда маған үлкен қолдау к�рсетіп 
жүрген бапкерім Евгенийге шын жүректен 
алғыс айтқым келеді. Ол маған тек бапкер 
ғана емес, �мірде де ақылшы әрі жақын адам 
болып келеді. Шаңғы спортының денсаулыққа 
пайдасы зор. Бұл спорт түрі менің физика-
лық жағдайымды жақсартып қана қоймай, 
т�зімділік пен ерік-жігерді дамытуға к�мек-
тесуде. Спортпен айналысу – саламатты �мір 
салтының маңызды б�лігі. Bкінішке қарай, 
спортсыз �мір сүретін адамдар жиі ауырып, 
әлсіздікке бой алдырады, – дейді Айдарбек 
Абылайхан. 

Жас�спірімдер, орта жастағылар мен 
зей неткерлер 2,5 шақырымды бағындырды. 
«Бұл жердегі негізгі мақсат жеңімпаз атану 
емес. Бастысы мәре сызығын кесіп, �з-�зіңді 
шыңдау және саламатты �мір салтын ұстануға 
тәрбиелеу», – дейді қатысушылар.

«Биылғы қыс шаңғы жарысын �ткізуге �те 
ыңғайлы. Шаңғы маусымының ашылуын осы 
уақытқа жоспарлаған себебіміз – ауа райына 
байланысты. Тағы да айтарымыз, қардың 
қалыңдығы шаңғы жолын жоғары деңгейде 
жасауға мүмкіндік беріп отыр. Шаңғы – қысқы 
спорттардың арасында ең танымалдарының 

Айта кетейік, Орталық саябақта жұ-
мыс күндері сағат 19:00-ден 21:00-ге дейін 
шаңғыны жалға алып, �здігіңізден сырға-
науды үйренуге болады. Жаттықтырушы-
ның к�мегі қажет болған жағдайда, балалар 
үшін айына 35 мың теңге, ересектер үшін 
айына 40 мың теңге тұратын секция қарас-
тырылған.

– Шаңғымен жүйелі түрде шұғылданып 
жүргеніме 10 жылдай боп қалды. Bзім по-
лиция қызметкерімін. Сондықтан спорт-
тың осы түрін таңдадым. Аптасына 3-4 рет 
сыр ғанаймын. Себебі шаңғы бүкіл дененің, 
қолдың, аяқтың қозғалысына әсер етеді, – 
дейді қала тұрғыны Жомарт Боранбаев.

Астана тұрғындары үшін бұл маусым 
тек спортты насихаттау ғана емес, саламат-
ты �мір салтын қолдауға бағытталған үлкен 
мүмкіндік. Шаңғы тебуді жақсы к�ретіндер 
үшін алдағы қыс айлары қызықты �тетіні 
с�зсіз. Сонымен қатар қала тұрғында-
ры мен қонақтары үшін қолжетімді әрі 
қызықты спорт түрлері де кеңінен тара-

Бұдан б�лек, жаңа жылдық безендірілген 
шыршалар мен кейіпкерлердің мүсіндері 
Абай даңғылындағы «Жазушылар» гүлза-
рында, сондай-ақ Bндіріс, Кирпичный, 
Казгородок тұрғын алаптарында орнатылды. 
Сонымен қатар аудандағы мектептер мен 
аулаларда (№5 гимназия, №27, 34, 8, 87 мек-
тептер мен Кемеңгерұлы к�шесі 8, Жұбанов 
к�шесі 3 мекенжайлары) жеті мұз айдыны 
құйылды.

Алматы ауданының тұрғындары мен қо-
нақтары үшін де арнайы демалыс алаңдары 
жасақталды. Оларды атап �тсек, «Қазақ елі» 
монументі аумағы, Президенттік саябақтың 
Байтұрсынов к�шесі жағында, Ақбұлақ �зені 
жағалауында және Триатлон паркі сияқты 
орындарда мұз т�бешіктері мен сырғанақ 
алаңдары пайда болды. Ал «Жерұйық» сая-
бағында инвестордың қолдауымен т�бешік 
пен мұз айдыны орнатылды.

Сарыарқа ауданында да қысқы спорт 
пен демалыс үшін бірнеше орын дайындал-
ды. Есіл �зенінің жағасында Кенесары хан 

Әсет ҚАЛИ

Елордамыз Астананың көрікті жері Орталық саябақта 
шаңғы тебу маусымы ашылды. Шаңғы жарысы бір-

неше жас ерекшеліктері бойынша 500 метр және 2,5 
шақырым қашықтықта өтті.

лып жатыр. Қаланың әр ауданында мұз 
қалашықтары, жаңажылдық шыршалар, 
т�бешіктер мен мұз айдындары орнатылып, 
қысқы демалысты қызықты �ткізуге барын-
ша жағдай жасалды.

Мысалға, Байқоңыр ауданында биыл 
бес мұз қалашығы жайластырылып, жаңа- 
жылдық демалысқа арналған түрлі нысан 
орнатылуда.

«Жастар» сарайының аумағында ауданы 
400 шаршы метр болатын мұз айдыны мен 
6 метрлік т�бешік пайда болды. Сондай-ақ 
мұнда биіктігі 15 метр болатын жаңа жыл-
дық шырша орнатылады. Шырша маңында 
Аяз ата мен Ақшақардың мүсіндері, Санта 
үйі және жарықтандырылған субұрқақтар 
бар. Мұнда келушілер үшін конькилер мен 
тюбингтерді жалға алу пункттері мен фуд-
корттар жұмыс істейді. 

Астана тұрғындары үшін бұл маусым тек спорт-
ты насихаттау ғана емес, саламатты өмір салтын 
қолдауға бағытталған үлкен мүмкіндік. Шаңғы 
тебуді жақсы көретіндер үшін алдағы қыс айла-
ры қызықты өтетіні сөзсіз. Сонымен қатар қала 
тұрғындары мен қонақтары үшін қолжетімді әрі 
қызықты спорт түрлері де кеңінен таралып жа-
тыр. 

бірі. Астанамызда шаңғы спортымен айна-
лысатын адам саны �те к�п. Бүгінде шаңғы 
маусымының ашылуына еңбектеген баладан 
еңкейген қарияларға дейін қатысып жатыр. Ең 
қарт қатысушымыз – 83 жаста. Шаңғы жары-
сынан б�лек, шаңғы маусымының ашылуында 
белбеу күресі, қол күресі, арқан тартыс, гір 
тасын к�теру бәсекесінен сайыс ұйымдасты-
рылды», – деді Астана қаласы әкімдігінің 
«Спорттық-бұқаралық іс-шараларды �ткізу 
дирекциясы» КММ спорттық-бұқаралық 
іс-шараларды жоспарлау б�лімінің басшысы 
К�лбай Жанбек.

Биылғы шаңғы маусымында қатысушылар 
7 жас санаты бойынша сынға түсті. Іс-шараға 
тілек білдірушілердің барлығы қатысып, әр 
қатысушы �з шаңғысымен келді. Алғаш рет 
қатысқандар шаңғыны 2 000 теңгеге жалға 
ала алды. 

ескерткішінен «Серуен» к�піріне дейін екі 
құламадан тұратын бес т�бешік орнатылса, 
К�ктал саябағы, Бейбітшілік к�шесі 11, 189-
шы к�ше, Қосшығұлұлы мен Бейсеков к�ше-
лерінің қиылысы сияқты мекенжайларда да 
т�бешіктер салынды. Жақын арада Оқжетпес 
пен А.Герцен к�шелерінің қиылысында т�-
бешік, ал «Демалыс променад» аумағында мұз 
айдыны ашылады.

«Шаңғы маусымындағы адамның к�птігі 
жақсы әсер сыйлайды. Bзім жүзумен айна-
лысамын. Ал қысқы мезгілде шаңғыға ден 
қойдым. Бір жылдан бері шұғылданғаным-
ның арқасында т�зімділігімді арттырдым. 
Спорттағы жетістігім �мірге де септігін 
тигізетініне сенімдімін», – деді шаңғы мау-
сымының ең жас қатысушыларының бірі, 
9 жастағы Кеңшілік Ахмат.

Жарыс соңында жеңімпаздар мен жүлде-
герлерге арнайы медаль, диплом мен бағалы 
сыйлықтар табысталды. Мәреге соңынан 
жеткен қатысушылар да елеусіз қалмады. 

АН 2024  | СЕЙСЕНБІ

мыз Астананың көрікті жері Орталық саябақта
тебу маусымы ашылды. Шаңғы жарысы бір-
ерекшеліктері бойынша 500 метр және 2,5 
қашықтықта өтті.

ШАҢҒЫ МАУСЫМЫ ШАҢҒЫ МАУСЫМЫ 
АШЫЛДЫАШЫЛДЫ

Тілекгүл ЕСДӘУЛЕТ

АСТАНАДААСТАНАДА
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АЙМАҚ

Депутаттар тек осы жылдың тоғыз 
ай ында  ел ішінде 42 мыңнан астам адамды 
ит қапқанын атап к�рсетті. �рине, бұл 
сан ның артында құзырлы органдар мен 
жергілікті әкімдіктер әрекетінің жет кілік-
сіздігі мен ең алдымен заңға �згерістер 
ен гізу жайы басы ашық күйде тұр. Дегенмен 
заң шеңберінде тиісті нәтижеге жете қою 
үшін де қаңғыбас жануарларды уақытша 
болса да ұстайтын арнайы орындардың 
жоғы да аян. Бұралқы иттер айналасындағы 
дау Ақмола облысында да �зектілігін жой-
май, керісінше күн санап қоғамның ащы 
жанайқайын тудырып тұр. Жақында облыс 
орталығы – К�кшетауда к�ше бойында 
атып �лтірілген иттердің жайрап жатқаны 
жайлы жануарларды қорғаушылар мәселе 
к�терді. Жергілікті билік бұл іспен құқық 
қорғау органдары айналысып жатқанын, 
алдағы уақытта облыстың барлық ауданында 
жануарларды уақытша ұстау бекеттерін 
салу жоспарланғанын айтты. 

Облыс әкімінің орынбасары Мұрат 
Балпанның мәліметінше, 2022 жылы 
«Жан уарларға жауапкершілікпен қарау 
туралы» заң күшіне енгеннен кейін бұралқы 
ит тер мен мысықтарды аулау толықтай 
тоқтатылған. Бұл қаңғыбас жануарлардың, 
әсіресе иттердің шамадан тыс к�беюіне жол 
ашқан. Тек биылдың �зінде бұралқы иттер 
санын реттеуге облыс бюджетінен 96,5 мил-
лион теңге б�лінген. Жыл басынан бері облыс 
аумағында 6 мыңнан астам бұралқы ит 
ауланған. Дегенмен ит талап ауруханада 
дәрігер к�мегіне жүгінген тұрғындар саны 
да азаймай отыр. Тек соңғы 10 айдың ішінде  
облыс аумағында 1 750 адамды ит қапса, оның 
409-ы К�кшетау қаласында тіркеліп отыр. 

�леуметтік желіде К�кшетау қаласының 
бірнеше б�лігінде ит атып жатқаны туралы 
видео лар желдей ескен. Жануарлар жана-
шырларының мәліметінше, оларға осындай 
атыстан кейін итін таба алмай қалған қала 
тұрғындары хабарласқан. Жануарларды 
қорғау ұйымдарының �кілдері иттер �ліп 
жатқандықтан, оқ ішінде у болды деп есеп-
тейді. Ал бұған «Жануарларға жауапкер-
шілік пен қарау туралы» заңға сәйкес тыйым 
салынған. 

– Иттерді тіпті балалардың к�зінше 
атып тастайды. Балалар �з иттерін құтқарып 

қалмақ болған. Бірақ ол �лді. Екінші бір 
ит оның қанын жалап, содан кейін сал 
болып қалды. Міне, екі аптадан бері күту-
деміз. Иә, к�шеде иттердің к�бейіп кеткенін 
түсінеміз. Бірақ б�лінген қаражатқа ештеңе 
істелмеген, – дейді волонтер, жануарлар 
қорғаушысы Ангелина Мелетенко. 

Дегенмен желіде мәселені талқыға 
салған халықтың пікірі екіге жарылған. 
Біреулер бұралқы иттерді ату керек десе, 
біреулер жануарларға адамгершілікпен 
қарау қажет деген пікірлерін білдірген. 

– �рине, мәселе аса �зекті. Облыста 
заң регламентінің сақталуы бойынша 
бірқатар шара қабылданып жатыр. Бүгінде  
иттер мен мысықтар ауланатыны рас. 
Соңғы шағымдар «Жайлау» шағынауданында 
болды. Аталған жағдайлар бойынша қазір 
тексеріс жұмыстары жүріп жатыр. Іске 
ішкі істер органдары да қосылды, – деп 
атап �тті Мұрат Балпан. 

«Шанс на спасение» қоғамдық ұйымы-
ның жетекшісі Антон Малийдің айтуынша, 
жануарлар қорғаушылары полицияға арыз 
жазғанымен, іс сол күйі қозғалмаған. 

– Олар «ветеринария ұйықтататын 
дәрі беріп атқан» деп істі жауып тастады. 
Тіпті, біз оқтарды жібергенімізбен, оған 
сараптама да жасалған жоқ. Куәгерлерден 
сұрап, камераларды да қараған жоқ. Осыдан 
кейін біз қылмысты жасырушылыққа 
прокуратура мен Полиция департаментіне 
арыз бердік. Полиция департаменті оны 
сотқа дейінгі істі бастау үшін К�кшетау 
қаласының Полиция басқармасына 
жолдады. Бірақ материалды кері қайтарып, 
қылмыстық құрамды сол күйі қараған жоқ, 
– дейді Антон.

Ақмола облысының Полиция департа-
мен тінің баспас�з қызметі Жайлау шағынау-
данында иттерді ату фактісі ж�нінде түскен 
�тініш бойынша тексеріс жүргізілгенін 
хабар лады.

– К�кшетау қаласы ветеринарлық 
стан сасымен шағынаудан тұрғындарынан 
және №21 орта мектептің директорынан 
түскен к�птеген жазбаша �тініш бойынша 
азаматтардың �мірі мен денсаулығына, 
оның ішінде мектеп оқушыларының 
�міріне қауіп т�ндіретін бұралқы иттерді 
ұйықтату шаралары жүргізілгені анықталды. 
Сонымен бірге аталған шаралар бекітілген 
талаптарға сәйкес жүргізілгені К�кшетау 
қалалық ветеринарлық станса басшысының 

әрекетінен қылмыстық құқықбұзушылық 
құрамы болмағаны анықталды, – деді 
Пол и ция департаментінің баспас�з қызметі. 

Облыстық ветеринария басқармасының 
басшысы Талғат Жүнісов бүгінде қаңғыбас 
жануарлар бойынша тендерді жеңіп алған 
жеткізушінің мемлекеттік тапсырысты 
жау ып тастауына байланысты бұл мәселеге 
тек ветеринарлық станса жауап беретінін 
атап �тті. 

– Қазір жыл соңына дейін аз ғана уақыт 
қалды. Кішкентай сомаға конкурс жарияла-
ғанымызбен, ешкім  қатысқан жоқ. Бұл 
міндетті ветеринарлық стансаға жүктеуге 
мәжбүр болдық. Бірақ олар ит қапқан 
не ме се шабуыл жасаған жағдайда арыз 
бой ынша ғана шыға алады. Олармен 
учаскелік инспектор мен әкімдік қызметкері 
бірге барады, – деп түсіндірді Талғат 
Жүнісов.

Депутаттар күн тәртібінде тұрған 
«Жан уарларға жауапкершілікпен қарау 
туралы» заңды тағы бір мәрте талқыға 
салды. Қызу пікірталас кезінде жануарларды 
аулағаннан кейін 15 күн ішінде иесі келіп 
алмаған жағ дай да эвтаназиялауды енгізу 
туралы ұсыныс енгізілді. Бұл ұсынысты 
жақтаушы лар тек осылайша ғана к�ше 
кезген бұралқы иттердің санын азайтуға 
болатынын айтады. Ал қарсы дауыс 
бергендер «Аулау, стерильдеу, екпе егу және 
кері қай тару» бағдарла ма сының �з міндетін 
орындауға қауқарлы деп санайтынын, 
сондықтан үй жануарларын тастап кеткен-
дерге жоғары жауапкершілік енгізуді 
ұсынды.

– Олар эвтаназияны енгізгісі келіп 
отыр. Іс жүзінде заңмен заңның күшін 
жой мақ. КСРО кезінде де, тәуелсіз Қазақ-

станда да дәл солай иттерді ататын. Бірақ 
мәселе шешілген жоқ. К�шелерде бұралқы 
иттер осы «аулау, стерильдеу, екпе егу – 
босату» бағдарламасы бойынша сапалы 
жұмыс істеген жағдайда ғана болмайды. 
Екі жыл ішінде саны азаюы тиіс. Біріншіден, 
стерильденген иттер топқа қосылмайды. 
Олар қалада азайып келеді. Екіншіден, 
олар к�беймегендіктен, жаңа ұрпақ болмай-
ды. К�шедегі бұралқы иттерді тұрақты 
түрде тамақтандырмаса, іс жүзінде бір-екі 
жыл ғана �мір сүреді. Негізінен, барлық 
тасталған ит алғашқы қысқа шыдай 
алмайды, – дейді волонтер Ангелина Ме-
ле тен ко БАҚ �кілдеріне берген жауабында.

Волонтер к�п күшік осындай қымбат 
стерильдеуге байланысты к�шеге тасталады 
деп санайды. Iйткені К�кшетау қаласында 
бір күшікті итті стерильдеу 35 мың теңге 
тұра ды. Мұны к�пшіліктің қалтасы к�тере 
бермейді.

– Күшіктерді тастап кету мәселесін 
түп кілікті шешу үшін жеңілдікті стерильдеуге 
қаражат б�лінуі тиіс. Iйткені оны жүргізуге 
бәрінің мүмкіндігі жоқ қой. Тым болмағанда 
айына бір рет осындай акция жүргізілсе 
ж�н болар еді. Дамыған елдерде де үй 
жан уаларын лақтырып тастағаны үшін 
үлкен айыппұл салынады, – дейді Ангелина 
Мелетенко.

Облыс әкімінің орынбасары бұралқы 
иттер жағдайын тұрақтандыру үшін қала 
және аудан әкімдіктері жануарларды 
уақытша ұстау бекеттерін салу мәселесі 
қаралып жатқанын атап �тті.

– Біз бүгінде әрбір ауданда жануарларды 
уақытша ұстау бекеттерінің құрылысы 
бойынша шараларды қабылдауды ұсынып 
отырмыз. Типтік жобалар істелді. Бірақ 

ол қымбатқа түседі. Дегенмен алғашқы 
қадамдар жасауымыз қажет. Басқа амалымыз 
да жоқ, – деді Мұрат Балпан.

Осыған дейін Мәжіліс депутаты Ерболат 
Сатыбалдин бұралқы иттер мәселесін 
шешудің бірнеше жолы туралы атап �ткен 
еді. Оның айтуынша, біріншісі жоғарыда 
атал ғандай аулау, стерильдеу және қоршаған 
ор таға қайта жіберу болса, екіншісі қай-
тару сыз аулаудың �зі екі түрге б�лінеді. 
Біріншісі �мір бойы ұстау болса, екіншісі 
– эвтаназия жасау. Сонымен бірге заңда 
бұралқы иттер санын азату және осымен 
байланысты қауіптер мәселесі де талқыға 
түсуде. Депутат та �з с�зінде бұралқы иттер 
тағдыры бойынша халықтың пікірі екіге 
жарылып отыр. 

– Иттерді қайтарусыз аулауды қолдайтын 
адам к�п. Олардың �з келтіретін дәйектері 
мен уәждері бар. Бірқатары иттерге екпе 
салып, стерильдеп, жібере салу қажет деп 
есептейді. Иелері бар иттерге келсек, 2021 
жылғы заңда иелерінің жауапкершілігін 
реттейтін бап болғанымен, қазір бұл бап 
жұмыс істемейді. Қазір осы бапты қосу 
мәсе лесі қаралып жатыр. Соңғы мәліметтер 
бойынша елімізде 300 мыңнан астам 
бұралқы ит бар. Олардың бәрін бір мезетте 
аулап стерильдеу үшін 15 миллиард теңгеге 
жуық қаражат қажет. Онымен қоса, жыл 
сайын екпе жүргізу қажет. Сондықтан біз 
мемлекеттік бюджетке қосымша жүктеме 
туғызбау мәселесін де ескеруіміз қажет, – 
дейді Мәжіліс депутаты Ерболат Сатыбалдин. 

Осы орайда Денсаулық сақтау министр-
лігіне қарасты Санитарлық бақылау коми-
тетінің Биоқауіпсіздік және ерекше қауіпті 
ин фекцияларды эпидемиологиялық қа-
да ғалау басқармасының басшысы Жанат 
Жамалбекова жыл сайын бұралқы иттердің 
50-60 мың адамды қауып алатыны ж�нінде 
қорқынышты статистиканы жеткізгенін 
атап кеткен ж�н. 

– Елде жыл сайын құтыруға қарсы 200 
мыңнан астам екпе б�лінеді. Iкінішке 
қарай, бұралқы иттерден жапа шеккен 
адамдар саны ұлғайып келеді. Жыл сайын 
50-60 мыңға дейін адамды ит қауып жатыр. 
Биылғы 10 ай ішінде ғана 44 мың адамды 
ит қапқан. Бұл, әрине, тек медициналық 
к�мекке жүгінгендері ғана. Іс жүзінде бұ-
дан әлдеқайда к�п болуы да мүмкін,  – дейді 
Жанат Жамалбекова.

Елдің қай аймағында болмасын бұралқы иттер көбейіп барады. 
Қоғамда «Жануарларға жауапкершілікпен қарау туралы» заңға 
байланысты үлкен резонанс болғанымен, түйткілдің түйіні тарқа-
тылып, заңға өзгеріс енгізілер емес. Жақында Парламент депу-
таттары жоғарыдағы заңның кем-кетігін анықтап, түзетулер енгізу 
бойынша тағы бір мәрте талқыға салған. Өзекті мәселеде халықтың 
пікірі екіге жарылды. Біреулер бұралқы иттерді атып, көзін жою 
қажет десе, енді біреулер жануарларға жауапкершілікпен қарап, 
қоғамда заңның сақталуы керек деп есептейді.

Абзал АЛПЫСБАЙҰЛЫ, 
Ақмола облысы 

P.S. 
Түйткілді мәселе қоғамның да, 

Парламенттің де ұзақ уақыт 
талқысына түсті. Бірақ күні бүгінге 

дейін елде үй жануарларын 
стерильдеуге міндеттейтін заң да 

болмай шықты. Бірыңғай бекітілген 
жүйе жоқ. Асылтұқымды иттерді 

сататындардың қызметін ретейтін 
ереже де жоқ. Заң енгізілгенімен, 
жануарларды уақытша ұстайтын 

орынның $зін әзірлей алмай отырмыз. 
Сондықтан жоғарыдағы түйткілдерді 

шешу үшін біріншіден заң 
қағидаларын дереу арада жүйелеп, 

содан соң қорытынды шығару қажет 
сияқты. 

Кейінгі кездері қоғамдық резонанс 
тудырған маңызды мәселені арқау еткен 
жиынға қазақстандық және шетелдік 
белгілі психологтер, ғалымдар, сарап-
шылар, мемлекеттік органдар мен 
азаматтық қоғам �кілдері қатысты. 
Конференцияда к�птің к�кейіне сауал 
туғызған отбасылық зорлық-зомбылықтың 
�зекті мәселелері, оның шығу себептері 
мен салдары, сондай-ақ үрей тудырған 
фактілерді алдын алудың әдістері 
талқыланды. Халықаралық жиынның 
шымылдығын ашқан Қазақ ұлттық қыздар 
педагогикалық универ ситетінің ректоры,  
Президент жанындағы �йелдер істері 
мен отбасылық-демография лық саясат 
ж�ніндегі Ұлттық комиссияның мүшесі 
Гүлмира Қанай биыл 50 жылдық 
мерейтойын атап �тетін психология ка-

фе дра сының іс-шараны университет 
қабырғасында �ткізуінің �зіндік маңызы 
бар екенін жеткізді. 

Жиын барысында  Парламент депутаты 
Айна Мусралимова құттықтау с�зінде 
халыққа психологиялық к�мек к�рсету 
сапасын арттыру және психологтердің 
қызметін реттеу үшін заңнамалық база 
құру мәселесіне, оның ішінде ҚазҰҚПУ 
психология кафедрасы ғалымдарының 
қатысуымен жүргізіліп отырған жұмыстарға 
баса назар аударды. 

Былтыр жыл соңында «Психологиялық 
қызметке к�мектесу мен дамытуға» ба-
с ымдық беру мәселесін к�терген «AMANAT» 
партиясы �йелдер қанатының мұрындық 
болуымен �ткен жиында халықаралық 
сарапшылар мен жетекші ғалымдар бү-
гінгінің �зекті ахуалына қатысты пікірін 
білдірді. Олардың қатарында Суат Кылы-
чарслан (Түркия), Котра Кришна Мохан 
(Қазақстан), Татьяна Листопад (Эстония) 

және тағы басқа шетелдік �кілдер бар. 
Эстониялық Татьяна Листопад �з с�зінде 
Еуропадағы отбасылық зорлық-зомбы-
лықты болдырмау бағдарламаларын іске 
асыру туралы тәжірибесін б�ліссе, Түркия 
мемлекетінің �кілі Суат Кылычарслан 
отбасы психологиясы саласындағы 
к�пжылдық зерттеулеріне сүйене отырып, 
отбасылық зорлық-зомбылықпен күресудің 
заманауи бағыттарын ұсынды.

Одан �зге, Ұлттық ғылым акаде миясы-
ның академигі Зарема Шәукенова оқу 
ордасынан тәлім алған студенттерді білім 

ерекше р�лге ие. Былтыр «АMANAT» 
пар тиясы халыққа психологиялық к�мек 
к�рсетудің тиімді институтын құру 
мәселесіне ерекше назар аударды. Жыл 
бойы Қазақ ұлттық қыздар педагогикалық 
университеті психология кафедрасының 
қолдауымен осы бағытта белсенді жұмыс 
жүргізіліп келеді. Ал университет қабырға-
сында �тіп жатқан халықаралық ғылыми-
тәжірибелік конференцияға Эстония, 
Қырғызстан және Түркиядан келген 
спи  кер лер қатысып отыр. Жоғарыда 
атал ған мамандардың бала тәрбиесі мен 

Жарты ғасыр уақыт аралығында 
кафе дра ның еліміздегі отбасы психо-
логиясын дамытуға іс жүзінде елеулі 
үлес қосқанын айтқан университет 
профессоры, психология ғылымдарының 
докторы Хорлан Шерьязданқызы оқу 
ордасының бірқатар жетістігін де тізіп 
�тті.

– Психология кафедрасында қызмет 
етіп келе жатқаныма 45 жыл уақыт �тті. 
Иә, бұл кафедрада менің бүкіл �мірім 
�тті. Психология мамандығы универ-
ситеттің білім беру жүйесіне 1997 жылы 
қосылды. Сол уақыттан бері біз мемле-
кетіміз үшін жоғары білікті психолог 
мамандарын даяр лауды бастадық. Пси-
хология маман дарының �з кәсібіне деген 
сүйіспеншілігін арттыруға, еліміз үшін 
жоғары дәрежелі мамандарды даярлауға 
�з үлесімізді қостық. Мен психология 
ка фе драсының 50 жыл ішінде үлкен 
жетістіктерге жеткенін ерекше атап �ткім 
келеді. Осы уақыт ара  лығында біздің 
кафедра  маңызды істер атқарды. Біз 
к�птеген мемлекеттік жобаға қатысып, 
оларды білім беру жүйесіне енгіздік. 
Мұн дай жетістіктеріміз – кафедраның 
кәсіби шеберлігі мен ұжымдық еңбегінің 
нәтижесі деп білемін, – деді Хорлан 
Тоқтамысқызы.

Ұйымдастырушылардың с�зінше, 
аталған іс-шара отбасылық зорлық-зом-
былық мәселесін теориялық тұрғыдан 
тал қылап қана қоймай, мәселені шешудің 
заманауи әдістерін тәжірибелік деңгейде 
қарастыруға бағытталған. Сондықтан 
конференция халықаралық тәжірибе 
алмасу мен қауіпсіз орта құру үшін маңызды 
платформа саналады. Естеріңізге салсақ, 
биыл 16 маусымда әйел құқығы мен 
балалардың қауіпсіздігін қамтамасыз ету 
мәселелері ж�ніндегі жаңа заң күшіне 
енген  еді. Ресми құжаттың заң жүзінде 
іске асырылуы – отбасы институ-
тын нығайту мен тұрмыстық зорлық-
зомбылықтың алдын алудағы маңызды 
қадам.

Алматы қаласындағы Қазақ ұлттық қыздар педагогикалық 
университетінде «Отбасындағы зорлық-зомбылықтың 
алдын алудың заманауи психологиялық бағыттары: тео-
риясы мен практикасы» атты халықаралық ғылыми-прак-
тикалық конференция өтті.

Алтынай БАУЫРЖАНҚЫЗЫ,
Алматы қаласы

ЗОМБЫЛЫҚ ТҮБІ – ҚОРЛЫҚ

нәрімен сусындатып, университеттің 
дамуы на жылдар бойы сүбелі үлес қосып 
келе жатқан психология ка фе драсы ұжы-
м ын мерейтойымен құттықтады. Ол 
кафе др а ның жартыға сыр лық жолы – 
оқыту шылар мен ғалым дард ың еселі 
еңбегінің жемісі екенін атап �тті. 

– Бүгінде «Психология» саласы – қоғам 
үшін аса маңызды және �зекті мамандық. 
�сіресе, білікті мамандарды даярлау қазір 

ата-аналармен жұмыс істеу саласында 
тәжірибесі мол. Олар жиында �з тәжірибе-
лерімен б�лісіп, пікір алмасуда. Онымен 
қоса, конференцияға студенттер де 
қатысты. Бұл іс-шара білім алушылар 
үшін пайдалы ақпаратқа толы әрі болашақта 
іс жүзінде қолдануға қажетті тәжірибе 
береді, – деді  Ұлттық ғылым академия-
сы ның академигі, профессор Зарема 
Каукенқызы.

ҚАҢҒЫБАС ИТ ҚАУІП ТУДЫРАДЫҚАҢҒЫБАС ИТ ҚАУІП ТУДЫРАДЫ
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Тапсырыс №4537
Астана қ. «Медиа-холдинг «ERNUR» ЖШС
Сілеті көшесi 30, 
тел.: 8(7172) 99-77-77
Алматы қаласы, «Алматы-Болашақ»АҚ 
Мұқанов көшесі, 223 В
Шымкент қ. «ERNUR-print» ЖШС, 
Әлімқұлов көшесі 22, 
тел.: 8(7252) 53-06-66, 54-07-47 iшкi 114,

Жоба осыдан үш ай бұрын 200 ауылдан 
12 мыңнан астам балалар мен жас�спірімдер 
қатысқан облыстық турнирден бастау 
алған болатын. Олардың к�пшілігі үшін 
бұл жарыс спорт биігіне аттаған алғашқы 
қадам болды.

«AUYL SPORT – бәсекелестіктен 
г�рі, шабыт алаңы. Бұл – ауыл балаларының 
жаңа к�кжиектерін ашып, �зіне сеніп, 
үлкен жетістіктерге алғашқы қадам жа-
сауына мүмкіндік. Біз олардың талантына 
сенеміз және олардың арманына жету 
жо лында қолдау к�рсетуге дайынбыз», –
дейді Halyk қоры Алматыдағы филиа-
лының директоры Ғалымбек Жақсылықов.

Турнирдің финалында бокс, күрес, 
каратэ, баскетбол, волейбол және шахмат 
сияқты алты сала бойынша жарыстар �тті. 

«К�бінесе ауыл балаларына қаржылық 
жағдайға байланысты ірі турнирлерге 
қатысу қиынға соғады. Бұл турнир оларға 
�здерін к�рсетуге және жоғары деңгейдегі 
бәсекенің дәмін татуға мүмкіндік берді. 
Бұл маңызды, �йткені біздің Олимпиада 
чемпиондарының к�бі ауылдан шыққан», 
– деді еркін күрестен бас т�реші болған 
Берік Шалабаев.

Турнир жеңімпазы Түркістан облы-
сынан келген жас палуан Самир Рах ман-
алиев �з әсері туралы былай деді:

«Мен �з атымды, ауылымның атын 
асқақтата алғаныма шексіз қуаныштымын! 
Бұл – менің ең үлкен спорттық іс-шарам, 
ұйымдастырушыларға осы мүмкіндік 
үшін алғыс айтамын! Эмоцияларды с�збен 
айтып жеткізу мүмкін емес!».

Қазақстан теннис федерациясынан 
мәлім еткеніндей, Аңсар Еуропа одағына 
кірмейтін елдер арасынан озып шықты. 

Биыл жоғары нәтижелерге қол 
жеткізген А.Ниетқалиев TE рейтингісінде 
жылды 41-орынмен аяқтады. 

Осы маусымда қазақстандық теннисші 
жекелей сында Soul Cup ((Istanbul, Tür-
kiye, екінші санат), Ankara Cup (Ankara, 
Türkiye) және Ergan Cup (Erzincan, Tür-
kiye, екеуі де үшінші санат) турнирлерінде 
жеңімпаз атанды. Оған қоса, жұптық 
сында екі рет Soul Cup (Istanbul) жарысында 
титулды жеңіп алды. Сондай-ақ жекелей 

сында тағы екі ТЕ додасында финалға 
дейін жетті. 

Астана теннис мектебінің түлегі Аңсар 
Ниетқалиевтің жеке бапкері – Мұхама-
дамин Ерматов. 

Бұдан бұрын осы аталым бойынша 2021 
жылы Зара Дәркен, 2022 жылы Заңғар 
Нұрланұлы, 2023 жылы Ева Корышева мен 
Даниэль Тазабеков марапатталған болатын.

Еске сала кетейік, бұдан бұрын Елена 
Рыбакинаның Дубайдағы әлемдік турнирде 
жеңімпаз атанғанын жазған болатынбыз.

Сондай-ақ Жібек Құламбаева әлемдік 
рейтингіде бірден 23 сатыға жоғарылады. 

АУЫЛДАН – АЛМАТЫҒА!
Жаңа жыл қарсаңында Алматы спорттық жарыстың нағыз 
орталығына айналды. AUYL SPORT – 2024 республикалық тур-
нирінің финалы еліміздің 17 облысынан 1 300-ден астам жас 
спортшыны бір алаңға жинады.

ЖЫЛДЫҢ ЕҢ ҮЗДІК 
ОЙЫНШЫСЫ
Қазақстандық 14 жастағы Аңсар Ниетқалиев Еуропа теннис 
қауымдастығы (Tennis Europe Tour) тарапынан «Жылдың үздік 
шетелдік ойыншысы» атанды.

Музыкалық жас 
көрермен 
театрында 
драматург 
Мадина 
Омарованың 
S.O.S атты 
драмалық 
қойылымының 
премьерасы өтті. 
Қоюшы 
режиссері – 
Аман Ғұмаров.

ҒАСЫР ДЕРТІ

S.O.SS.O.S
20-21 желтоқсан күндері к�рермен 

назарына ұсынылған драма адамзат та-
рихындағы қасіретті к�бейтуші, зұлым-
дықты тудырушы – апиын жайлы мәселе 
к�тереді. «Ғасырымыздың бүгінгі дер-
ті – нашақорлық. Оң, солын тани ал ма-
ған жас�спірім �зіне лайық орта із дейді. 
Тағдыр тәлкегіне түсу әп-сәтте. «Тұздың» 
дәмін алғаш татқызған кім? Кі нәліні кім 
табады? Білгіңіз келе ме?» дей тін сауалдарға 
жауап іздейді. Қойылымға �мірде болған 
шынайы оқиғаны арқау еткен. 

Пьеса авторы – Мадина Омарова – 
жазушы, драматург, Жазушылар Одағының 
мүшесі, Мәдениет саласының үздігі. 
«Ақтастағы Ахико» пьесасымен «Үздік 
драматург» жүлдесін алған қаламгердің: 
«Драматургия – шаһар. Онда ширыққан 
сюжет, мазмұнды, жинақ кейіпкерлер 
маңызды. Олар бір жарым, екі сағат ішінде 
бірнеше ғұмырды сүріп шығуға, мың 
құбылып �згеруге міндетті. К�рерменнің 
есін жиғызбай, таң қалдырудан танбауы 
керек. Драматургия – жүйке, мінез, тосын 
құбылыс» дей жазатыны бар. S.O.S дра-
масында осының бәрі болды. Бас кейіп-
кердің �мірі құбылмалы болғаны соншалық, 
Айбарды, оның қарындасы Айбаршаны 
бірде ренжіп, с�гіп аласың, енді бірде 
аяп, жанашырлық танытқың келеді. 

Бас кейіпкер Айбардың р�лін екі 
ауысымда актерлер Бибол Байғараев пен 
Абзал Арапов сомдайды. Жастайынан 
әкесіз қалған жас�спірім сырқат анасы 
мен жалғыз қарындасын асырау жауап-
кершілігін арқалайды. Аласұрып, кез 
келген жұмысты атқаруға даяр жүрген 
жас жігіт әп-сәтте адасады, қолдан есірткі 
жасап, соны сататын қылмыстық ортаға 

тап болады. Жастығынан ба, әлде тұрмыс-
тың тауқыметінен қажығаннан ба Айбар 
к�п ойланбастан әлгі «бұлыңғыр» ортаның 
бір мүшесі боп шыға келеді. Отбасын 
құрылыста еңбек қылып, нәпақа тауып 
жүрмін деп алдап, есіркіні жер-жерге 
тығылып таратушы болып жұмыс істейді. 
Қалтасы қампиып, анасы мен қарындасына 
қажеттінің бәрін – дәрі-дәрмек, азық-
түлік, киім-кешек сатып алатын, тіпті 
бағалы сыйлықтармен қуантатын күнге 
жетеді. Бірақ... «Есірткі әлеміне кірер 
жол бар да, одан шығатын жол жоқ» деп 
бас кейіпкердің �зі айтпақшы, арам кәсіп 
ас болмай, бас кейіпкердің �мірін күл 
талқан етпей қоймайды. Оқиғаның 

шарасыздығына налып, бейнетаспа үшін 
ғана бір мәрте тұтынуға келіседі, бұл 
бойжеткеннің есіркіге тәуелді «болаша-
ғының» баспалдағы еді. Драма соңы 
анашасыз күн к�ре алмайтын Айбаршаның 
ауыр тағдыры, криминалды кәсіптің 
құрбаны болып, 15 жылға түрмеге тоғытыл-
ған Айбардың тауқыметі және қос құлы-
нының қайсысын қоритынын білмей дал 
болған сырқат ананың (бұл р�лді екі 
ауысымда «Құрмет» орденінің иегері 
Майра Омар мен Ақниет Замзат сомдайды) 
бейшара күйімен аяқталады. 

Қойылым тобы мен театр актерлері бұл 
драманы бір айдың ішінде дайындап, 
к�рерменге ұсынып отыр. Режиссер Аман 
Ғұмаров бастаған қойылым тобында костюм 
суретшісі Айдана Еңгебай, жарық қою 
суретшісі Ермек Мұхтарұлы, дыбыс режиссері 
Асылжан Асқаров, режиссердің ассистенті 
Еламан Иманбай бар. Сондай-ақ негізгі 
актерлерден б�лек Мерейім Талғат, Нарқыз 
Жанұзақова, Нұрдәулет Кеңшілік, Ильяс 

шарықтау шегінде Айбардың апиын 
тарататын тағы бір досы полицейлерге 
ұсталады, бұл жайтқа жайсыз ортасы 
Айбардың �зін кінәлайды. Сатқындық 
жасамағына сендіре алмаған бас кейіпкер 
�зін ақтау үшін әлгі бұзақы ортаның 
талабын орындауға келіседі. Сондағысы, 
Айбар жалғыз қарындасы Айбаршаға 
(оның р�лін екі ауысымда Аружан Бағзат 
пен Арелана Амангельдиева сомдайды) 
есірткінің дәмін татқызып, соны бейнеге 
таспалап к�рсету еді. Келіспесе – �лім. 
Амалы таусылған жігіт Айбаршаға мән-
жайды толық баяндап береді. Студент 
қарындасы алдымен бұл ойынға қосылудан 
түбегейлі бас тартады, кейін ағасының 

Xтетілеу, Нұржас Садыр баев, Қазыбек 
Есқара, Ислам Асылхан, Мақсат Қабдеш, 
Айдын Қожахмет, Мағжан Омар, Мақсат 
Қабдеш қойылымда �нер к�рсетеді. 

Режиссер Аман Ғұмаровтың айтуынша, 
драма �мірде болған шынайы оқиғаларға 
сүйене отырып сахналанған. 

«Бұл қойылым біздің арамызда �мір 
сүріп жүрген бір азамат – Айбар мен оның 
отбасының басынан �ткен шынайы оқиғаны 
сахнаға алып шықты. Ойлап қарасақ, 
есіркі бизнесі, оны жер-жерге таратушылар 
және зардабынан абақтыға қамалғандар, 
анашаға тәуелді болған тағдырлар жайлы 
жиі естіп-к�ріп жүреміз. Осы қасірет 
хақында әңгіме аясында айтып қана 
қоймай, сахнаға шығарып, к�рерменге, 
әсіресе жастарға ой салсақ, ықпал етсек 
деген ой келді. Оңай пайдаға қызығудың 
салдары соншалық ауыр екенін к�рсету 
үшін де шынайы кейіпкердің оқиғасына 
сүйендік. Қойылым кейіпкерлері шынайы 
шығу үшін осы тақырып жайында деректі 
туындылар, видеофильмдер к�ріп, сондағы 
актерлерді зерттеуге тырыстық. Осы бетпе-
бет келген кейіпкерлерді, олардың 
сұхбаттарын зерделедік. Қиын дығы да 
болды, мәселен, бір кейіпкердің басынан 
�ткен бүтін тағдырын бір локация ішінде 
к�ркемдеу қажет», – дейді қоюшы режиссер. 

Асыл ТҰМАР


